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KarmelitánsKá KnihKupectví
Knihkupectví U sv. Ignáce, Chelčického 8, Jičín, tel.: 493 721 967, e-mail: jicin@kna.cz
a Knihkupectví U katedrály, Velké nám. 36, Hradec Králové, tel.: 495 063 173, e-mail:  hradec@kna.cz

Robert Hemfelt, Frank Minirth, Paul Meier
Závislosti srdce
Jak opustit nezdravé vztahy
Autoři, odborníci z oboru psychologie, resp. psychiatrie se v první části knihy nejprve rozsáhle věnují etiologii nezdravých závislostí na druhém 
člověku, aby pak předložili svůj, bohatými zkušenostmi podepřený, návod, jak se účinně z podobných závislostí vymanit.  
Brož., 310 s., 279 Kč

Gilbert Keith Chesterton
nevinnost otce Browna
Na knihkupecký pult zamířila další z řady Brownovek z pera známého anglického spisovatele a křesťanského myslitele G. K. Chestertona. 
Rovný tucet kvalitních detektivek ani tentokrát nepostrádá logiku, šarm, humor ani poučení.  
Váz., 191 s., 239 Kč

KnihKupectví paulínKy
Jungmannovo nám. 18, 110 00 Praha 1, tel./fax: 224 818 757
On-line knihkupectví: www.paulinky.cz, knihkupectvi@paulinky.cz, objednavky@paulinky.cz

Diář s liturgickým kalendářem na rok 2011
Také letos jsme pro Vás připravily obvyklý kapesní diář pro rok 2011 s liturgickým kalendářem. Diář je vydáván ve dvou variantách: První 
varianta obsahuje vybrané citáty z evangelia či z nedělní liturgie (vydán v deskách barvy bordó a zelená). Ve druhé variantě je tento prostor 
volný pro poznámky (desky v barvě modré). 
Měkká vazba s plastovými deskami, 144 s., 80 Kč

naKlaDatelství portál
Portál – Portál, s. r. o., Klapkova 2, 182 00 Praha 8, www.portal.cz

Christian Gay
Bipolární porucha
rady pro rodiny a blízké osob s maniodepresivními stavy
Radikální změny jednání, nálad, změny osobnosti, které probíhají od neovládané euforie a realizace megalomanských nápadů až po hluboké 
deprese a sebevražedné tendence, jsou utrpením nejen pro postižené touto nemocí, ale v důsledcích dopadají i na jejich rodiny, partnery, děti 
i blízké okolí. „Mít rád někoho takto postiženého,“ svěřuje se příbuzná jedné pacientky v terapii, „znamená nemít strach před ničím a připravit 
se na všechno.“  Autor podává nezbytné informace o nemoci a poskytuje rady, jak se zachovat v různých situacích, které v rozdílných fázích 
a variantách onemocnění nastávají. Výklad doplňují příklady ze života a přehlednosti napomáhá stručný souhrn na konci každé kapitoly. Kniha 
je psána pro rodinné příslušníky osob s bipolární poruchou a lidi, kteří jsou jim nablízku. 
Brož., 136 s., 229 Kč

velký diář na rok 2011 (formát A5) v pevné vazbě s obálkou modré či zelené barvy se zlatou ražbou. Ke každému dni je uveden církevní  
a občanský svátek, odkaz na denní modlitbu církve a na liturgické texty, antifona k žalmu a myšlenka na den. Na začátku každého měsíce jsou 
uvedeny úmysly apoštolátu modlitby. Diář obsahuje také dostatečný prostor pro adresy a poznámky, přehledný měsíční kalendář let 2011  
a 2012 a další praktické informace.
Pevná vazba, 408 s., 200 Kč

Jiří Nevěčný, Alena Nevěčná
matesova abeceda
procvičujeme psaní tiskacích i psacích písmen
pracovní sešit s úkoly pro děti od 5 do 7 let
Sešit obsahuje pracovní listy, které se soustřeďují na procvičení psaní tiskacích a psacích písmen celé české abecedy. Úkoly nejprve zábavnou 
formou uvolní ruku, tím se rozvíjí její jemná motorika, a zároveň si procvičí správné vedení čar a jednotlivé tahy písmen. Na rozdíl od běžných písa-
nek úkoly nenabízejí jen samotné procvičování psaní písmenek, ale i množství hádanek, rozmanitých úkolů, cvičení na podporu a rozvoj logického 
myšlení, dále výtvarného cítění, trpělivosti, tvořivosti. Dítě se také nenásilnou a hravou formou učí rozpoznávat linie a tvary v každodenní realitě 
(v letu ptáků, ve vzorech pleteného svetru, ve slunečních paprscích), upevňuje si základy počítání a schopnost orientace na ploše.
Brož., 72 s., 149 Kč
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Svátek Božího slova

Na sklonku měsíce září, kterým otevíráme nový školní rok, slavíme svátek jednoho z největších biblistů všech dob, sv. Jeronýma.  
I proto se v tomto měsíci více než kdykoliv jindy věnujeme v našich farnostech a rodinách Písmu svatému. Napadlo vás někdy, že  
v červnu, který školní rok naopak uzavírá, slavíme svátek Božího Těla? Odsud je už krůček k následující úvaze: slavíme-li Boží Tělo, 
proč neslavit i Boží slovo? A proč jeho oslavu nesvěřit právě přímluvě sv. Jeronýma? 

Evangelista Jan nazývá Krista Slovem, které se stalo tělem a přebývalo mezi námi. Že je to totéž Slovo, které nacházíme 
na stránkách Písma, potvrzuje sv. Augustin: „Uvědomte si, že je to jedno a totéž Slovo, které se rozprostírá po celém Písmu svatém,  
a že je to totéž Slovo, které zaznívá v ústech všech svatých spisovatelů: to Slovo, které bylo na počátku Bůh u Boha, nemá zapotřebí slabik, 
protože nepodléhá času.“  

Církev si vždy byla vědoma toho, že přítomnost vtěleného Slova ve slovech Písma svatého (můžeme si snad dovolit jistou 
eucharistickou analogii a nazvat ji „přítomností pod způsobou slova“) není zdaleka jedinou přítomností Krista v našem společenství. 
Vzkříšený Pán je totiž uprostřed nás přítomen též v Eucharistii, tedy pod „způsobou chleba a vína“. Proto Církev měla vždy v úctě 
Boží Písmo, jako má v úctě samo Tělo Páně. Neustále totiž podává věřícím Chléb života, který bere jak ze stolu Božího slova, tak ze 
stolu Kristova těla. Jeden a týž Kristus k nám tedy přichází jak ve slovech Písma, hlásaných v církvi, tak z oltáře, kde se – opět v církvi 
– zpřítomňuje jeho výkupná oběť za spásu světa. 

Odkud se o všech těchto skutečnostech dozvídáme? Odkud víme, že Pán Ježíš vzal při večeři chléb, který se v jeho rukou stal 
chlebem andělů, odkud známe jeho eucharistické řeči nebo dokonce samotný příkaz: „To čiňte na mou památku?“ Přece z Písma, 
odpovíme jedním hlasem. Nebylo by Eucharistie, nebylo by ostatních svátostí, nebylo by posvátných pravd víry, kdyby nebylo slov 
Písma. 

Slovo v těle slovu dává moc chléb v tělo proměnit, zpívá v údivu nad tajemstvím živoucího Boha, skrytého v chlebě a víně, andělský 
učitel sv. Tomáš. Je to opravdu Slovo, živé Boží Slovo, náš Pán a Mistr, který svěřil svým učedníkům tuto obdivuhodnou moc, před 
kterou se s bázní třesou i andělé. Moc stáhnout slovem – slovem Písma – Boží Slovo, aby se skrylo v tom nejobyčejnějším lidském 
pokrmu a nápoji.  

Mnohokrát za den bere každý z nás kněží do rukou chléb, ale jen tehdy, když v síle Kristova pověření nad ním vyslovíme onu Kris-
tem stanovenou a Církví potvrzenou formu, ona zhuštěná slova Písma, jen tehdy a právě tehdy se tento chléb stane tělem našeho 
vzkříšeného Mistra. Jsou to ona slova Písma, slova, pronesená v čase a prostoru kdysi dávno v jeruzalémském večeřadle vtěleným 
Božím Slovem, kterým je propůjčena tato moc. 

Objevit význam Eucharistie pro náš osobní duchovní život znamená především objevit Krista, který se ve své vynalézavé lásce 
snižuje k člověku, aby se mu stal blízkým na mnoha rovinách. Objevit Krista ale znamená poznat Ho především ve slovech Písma, 
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ÚVODNíK

neboť neznalost Písma je neznalostí Krista. Ale nestačí jen 
Krista znát: je třeba ho milovat. Je třeba poznat Boží Slovo, 
otevřít se mu a přijmout ho do svého života tak, jak to činila 
Panna Maria. A nejenom v červnu nebo v září, ale v každém 
okamžiku našeho života.

P. Vladimír Slámečka
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Farnost u sv. Jakuba v Kutné Hoře žije již 600 let
AKTUALITy AKTUALITy

(Pavel Dokládal, lb) - V tradičním termínu, třetí červencovou 
sobotu, která letos připadla na 17. července, se uskutečnila 
pouť rodin a nemocných královéhradecké diecéze do Jablon-
ného v Podještědí, místa neodmyslitelně spjatého s postavou 
sv. Zdislavy. Tato pouť byla zařazena mezi hlavní pastorační 
akce královéhradecké diecéze. Nabídky cesty k patronce rodin 
a nemocných využilo tento rok přes 200 poutníků. V 11 hodin 
byla v chrámu sv. Vavřince a sv. Zdislavy zahájena mše sva-
tá, kterou sloužil Mons. Dominik Duka OP, arcibiskup pražský. 
Ve svém kázání vyzdvihl význam spojení pouti nemocných  
a rodin. Podle odborných konzultací s lékaři a psychology, kte-
rých se měl možnost v poslední době zúčastnit, se dá říci, že 
mnoho nemocí má základ v problémech v samotných rodinách, 

Letošní oslavy 600. výročí farnosti u Sv. Jakuba v Kutné Hoře 
vyvrcholily o víkendu 24. a 25. července, tedy na svátek jejího 
patrona. Jejich začátek se však odehrál již 20. července, přes-
ně ve výroční den založení farnosti, kdy zde byla odsloužena 
mše za odpuštění a smíření. Dějiny i v kutnohorském případě 
ukázaly svojí žertovnou tvář, kdy bula z roku 1410 potvrzují-
cí existenci farnosti se sídlem u dnešního jakubského kostela 
vyšla z kanceláře pisánského vzdoropapeže Jan XXIII. 

Oba víkendové dny přinesly bohatý program, který zdejší farníci 
pečlivě připravovali po dlouhé měsíce. V sobotu dopoledne měli 
návštěvníci oslav možnost využít prohlídky kostela sv. Jakuba. 
Výkladem ji doprovodil dr. Aleš Pospíšil, pracovník kutnohorské 
pobočky Národního památkového ústavu. Svatostánek poté 
zůstal otevřený k individuálním prohlídkám po celý den. Stejně 
tak byly zpřístupněny návštěvníkům prostory budovy arcidě-
kanství, včetně historických sklepů. Odpoledne byl na progra-
mu koncert jazzové kapely Bohumila Dvořáka a jeho přátel.  
V samotném chrámu probíhaly dětské soutěže, které připravila 
skupina mladých farníků. Sobotní večer vyvrcholil varhanním 
koncertem prof. Karla Paukerta, rodáka ze Skutče, nyní žijícího 
v USA. Do svého programu zařadil jak renesanční skladby ital-
ských mistrů, tak také díla J. S. Bacha, F. Liszta či současného 
skladatele J. Temla.

Neděle na svátek sv. Jakuba začala slavnostní mší, celebrova-
nou od devíti hodin P. prof. Petrem Piťhou. O hudební dopro-
vod se postaral královéhradecký vokální soubor Gentlemen 
Singers. Velkým odpoledním lákadlem se stala prohlídka zcela 
výjimečně zpřístupněných svatobarborských zvonů ve věži 
Jezuitské koleje. Odborný výklad u nich podával kampanolog 
Národního památkového ústavu, Mgr. Petr Vácha. Pro děti pak 
Víťa Marčík a Adam Berger připravili přímo před arciděkan-
stvím loutkové divadélko „Já to jsem“. 

 V Českém muzeu stříbra na Hrádku probíhaly výstavy „600 
let farnosti u Svatého Jakuba“ a „Neznámí světci Kutno-

horska“ odpoledne zpestřila program přednáška prof. Piťhy 
na téma „Středověk měl své svaté – nám chybí vzory“. Její 
podtitul „O významu sv. Jakuba a sv. Barbory v životě Kutné 
Hory“ pak dával tušit, že se bude hovořit o světcích, bez nichž 
si nelze Kutnou Horu představit. 

Velký zájem, který víkendové oslavy vzbudily nejen u věřících, 
ale i mimo okruh farníků a u návštěvníků města, je jistě potě-
šením i úspěchem všech, kdo se na přípravách jakkoli podíleli. 
Podařilo se totiž ukázat, že kutnohorská římskokatolická far-
nost není ve městě přítomna jen minulostí svých středověkých 
chrámů, ale že je živým a otevřeným společenstvím, vědomým 
si šestisetletých tradic svých předků.

Lukáš Provaz

kde vyrůstají další generace naší společnosti. Během mše sva-
té udělil zhruba stovce přítomných svátost nemocných. Pří-
tomné děti se mohly pod vedením Hany Frančákové zúčastnit 
programu v ambitech baziliky. Na mši bezprostředně navázala 
beseda poutníků z královéhradecké diecéze s arcibiskupem 
Dominikem. Pestré spektrum otázek se týkalo oblastí evange-
lizace, politické angažovanosti křesťanů, situace v naší zemi 
po volbách nebo nově vydané Jeruzalémské bible. Program  
v Jablonném ukončilo setkání poutníků v modlitbě u hrobu sv. 
Zdislavy, chvalozpěv Te Deum, státní hymna a požehnání. Na 
odpoledne organizátoři naplánovali návštěvu hradu Lemberka 
a pobožnost u studánky sv. Zdislavy v jeho podhradí.

Za uzdravením ke svaté Zdislavě

Občerstvení v prostorách děkanství, autor: Cyril Malík
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Letní týden o první evangelizaci
Když se řekne „evangelizace“, vybaví se člověku zpravidla oslo-
vování tzv. „nevěřících“ s různou nabídkou poznání křesťan-
ství a křesťanů. Účastníkům letního katechetického semináře, 
který už pošesté pořádalo Katechetické a pedagogické cent-
rum Biskupství královéhradeckého, však bylo nabídnuto pojetí 
odpovídající rozvoji katechetiky posledních desetiletí. Každá 
forma svědectví ať už životem nebo slovem o křesťanské 
víře, o Bohu a jeho království, o jeho plánu s každým člověkem  
i s lidstvem, je podle papeže Pavla VI. již evangelizací. Ta je 
určena nejen lidem bez daru víry nebo bez možnosti ji poznat, 
ale také těm, kteří mohou odmalička vyrůstat v křesťanském 
prostředí, dodržovat různé zvyklosti a přikázání a přitom se jim 
evangelium nemuselo stát „radostnou zprávou“ a Bůh oprav-
dovým milujícím otcem a Ježíš Kristus bratrem a přítelem. 

Semináře, který se konal v Sebranicích u Litomyšle pod 
odborným vedením doc. Dr. Ludvíka Dřímala, SDB, Th.D.  
z Cyrilometodějské teologické fakulty v Olomouci a vedou-
cí královéhradeckého katechetického centra Ing. Mgr. Marie 
Zimmermannové, se zúčastnily téměř dvě desítky zájemců, 
jejichž „složení“ bylo velmi pestré jak z hlediska jejich zařazení 
v církvi (kněží, pastorační asistentky ve farnostech, pracovní-
ci diecézních katechetických center, katechetky), tak věkově  
a regionálně (ze tří diecézí). Teoretické úvody doplňovala 

výměna zkušeností a společné hledání včetně vytváření pro-
gramů a návrhů evangelizačních projektů různých typů - od 
jednorázových určených široké veřejnosti k systematickým 
například pro dospívající mladé lidi nebo pro seniory v domo-
vech důchodců. Přítomní odjížděli na svá pracoviště obohaceni 
o nové zkušenosti, inspiraci do své vlastní práce a s teoretic-
kými i praktickými podklady ke svým projektům. 

Marie Zimmermannová

Diskuze nad jedním z témat, 
autor: Marie Zimmermannová

Svatováclavská přehlídka koní
Oslava státního svátku dne české státnosti

289 12  Hradištko u Sadské
mobil: 777 247 110, email: js@equus-kinsky.cz

Kontakt pro širokou veřejnost:
Václav Hájek, Biskupství královéhradecké
Velké náměstí �5, 500 01  Hradec Králové
tel: 495 06� 611

Biskupství královéhradecké, Magistrát města Hradec Králové 
a Hřebčín Equus Kinsky si vás dovolují pozvat v úterý 28. září 
2010 v 15.00 hodin u příležitosti oslavy státního svátku Dne 
české státnosti – Slavnosti svatého Václava na již tradiční pře-
hlídku koní, kočárů a dobových kostýmů. Součástí programu je 
také žehnání koní, na které si majitelé koní mohou přivést své 
koně. Akce se koná v Hradci Králové na Velkém náměstí a jejím 
ústředním mottem pro tento rok je idea ,,Koně v pohádce“. Tak 
jako každý rok doprovodí tradiční jarmark na Velkém náměstí. 
V 18.00 hodin hradečtí zvoníci rozezní soustavu pěti pozdně 
gotických zvonů na Bílé věži a katedrále Svatého Ducha včet-
ně zvonu sv. Augustin. Při slavnostní pontifikální bohoslužbě 
v katedrále Svatého Ducha se začátkem v 18.�0 hodin pak 
bude požehnán zvon sv. Cecílie, který je novým zvonem pro 
královehradeckou katedrálu.

Prosíme všechny zájemce o požehnání vlastních koní, aby se 
přihlásili u pana Petra Půlpána, který vydá všechny přesné 
pokyny pro vaši účast na této akci. Je možné a dokonce velmi 
vhodné se tohoto žehnání vlastních koní zúčastnit v kostýmu 
odpovídajícím mottu letošní Svatováclavské přehlídky koní.

Kontakt pro jezdeckou veřejnost:
Petr Půlpán, Hřebčín Equus Kinsky

Loňský ročník Svatováclavské přehlídky koní, 
autor: Jiří Bittner
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AKTUALITy

Zvon Cecilka doplní soubor na katedrále
(lb) - Kromě slavnostní přehlídky koní budou mít o státním svát-
ku 28. září Hradečané a návštěvníci města možnost zúčastnit 
se svěcení nového zvonu pro katedrálu Svatého Ducha. V ní se 
v současné době nachází cenný soubor čtyř pozdně gotických 
a raně renesančních zvonů. Na sousední Bílé věži ho doplňuje 
známý zvon Augustin. Z pramenů je však známo, že ve věžích 
katedrály bylo zavěšeno více zvonů a prázdné místo na zvono-
vé stolici doslova provokovalo patrona východočeských zvo-
níků, dr. Františka Skopce k tomu, aby se pokusil daný stav 
změnit. Postupně se začala rodit iniciativa pořídit nový zvon. 
„Začali jsme jednat s firmou Perner z německého Pasova, kte-
rá má zastoupení v Českých Budějovicích. Ta nám podle našich 
předchozích požadavků nabídla zvon, který se svou hmotností 
i laděním bude k ostatním hodit,“ řekl děkan katedrály Svatého 

Ducha Mons. František Hladký. Zvon odlil zvonař Rudolf Per-
ner na konci roku 2009. Od prosince ho mohou zájemci vidět  
v severní lodi katedrály. Má ladění e 2, hmotnost 272 kg  
a v průměru měří 72 cm. Na horním okraji je nápis: „Chci tě 
chválit, Hospodine, celým svým srdcem.“ Čelní stranu zdo-
bí reliéf klečící světice s varhanami v pozadí. Níže pak text: 
„Bože, na přímluvu sv. Cecílie nás naplň radostí.“ Samotné 
zavěšení zvonu se patrně odehraje v následujících dnech po 
jeho vysvěcení. „Je to poměrně složitá operace, která vyžadu-
je soustředění, a tak nechceme nic uspěchat,“ doplnil Hlad-
ký. A proč zvon nese jméno sv. Cecílie? Důvod je prostý. Jeho 
předchůdce, který byl zrekvírován za 1. světové války, rovněž 
nesl jméno toto jméno.   

Jičínští farníci oslavili poutě svých patronů
Skromná, ale velmi milá pouť oživila v neděli 4. července malou 
kapličku sv. Prokopa na travnaté stráni obce Drštěkryje. Sv. 
Prokopu je zasvěcen i kostelík v Nadslavi. Jeho interiér, jeden 
z nejstarších v jičínské farnosti, s dochovanými historickými 
malbami mimořádně silně inspiruje k rozjímání. Společenství 
blízkých i přespolních poutníků svými hudebními nástro-
ji i zpěvy doprovodili Literácy Jitčín, mši svatou celebroval P. 
Pavel Jandejsek. 

Zatímco obě prokopské poutě doprovázelo jasně modré nebe 
a slunečné počasí, svatoanenskou pouť u Ostružna 24. čer-
vence přepadl chladný vítr a déšť. Tvrdě pronásledoval pout-
níky choulící se pod pláštěnkami i deštníky. Přesto se zpěvníky 
v rukou statečně zdolali strmou stráň až k barokní kapli sv. 
Anny. Poutní mši svatou celebroval P. Milan Romportl, hudební 
doprovod zajistily soubory Ritornello, Wowes Collegium, Lite-
rácy Jitčín pod vedením Michaela Pospíšila.

Téhož dne v odpoledních hodinách uspořádali Literácy Jitčín 
ve spolupráci s Arciděkanstvím Jičín, Jičínskou besedou a Kar-
melitánským knihkupectvím U sv. Ignáce první rekonstrukci 
poutě k Panně Marii Rušánské: Sol in Die - Staro-Nové Puto-

vání Rušánské aneb rekonstrukce slavného procesí k jičínské 
Madoně z roku 17�7. 

Úvodní slovo v kostele Všech Svatých pod Zebínem pronesl 
předseda Jičínské besedy, archeolog Mgr. Pavel Kracík. Přib-
lížil poutníkům historii jičínských mariánských poutí i postavu 
Panny Marie Rušánské a seznámil je s dalšími dvěma patrony 
města Jičína - římskou světicí sv. Sekundinou a sv. Františkem 
Xaverským.

Za zvuku fanfár na dobové nástroje se průvod v čele s P. Mila-
nem Romportlem vydal známou lipovou alejí k Jičínu. Na histo-
ricky doložených místech se zastavuje k modlitbě. Procesí poté 
prochází Valdickou branou a podél zámku směřuje ke kostelu 
sv. Ignáce. U obrazu Panny Marie Rušánské proběhla společná 
modlitba a byla zahájena bohoslužba, kterou sloužil P. Pavel 
Jandejsek. Na ní navázal koncert barokní hudby „K Paladiu 
Jitčína“ s písněmi s mariánskou tematikou i tvorbou autorů, 
kteří kdysi působili při jezuitské koleji v Jičíně. Výtěžek tohoto 
benefičního vystoupení Literáků Jitčín směřoval na záchranu 
historicky cenných varhan v kostel Povýšení Svatého Kříže  
v Ostružně.

Dana Rejmanová

Prarodiče s vnoučaty v Marianu
V první polovině srpna se v Diecézním středisku Marianum 
Janské Lázně konal historicky patnáctý pobyt pro prarodiče 
s vnoučaty. Hlavním cílem pobytů je podpora a prohloubení 
vztahů mezi nejstarší a nejmladší generací prostřednictvím 
předem připraveného programu, který nabízí tvořivé dílny, 

besedy, výlety za poznáním, setkání se zajímavými hosty 
nebo duchovní zastavení. V tomto roce byly v nabídce opět 
čtyři turnusy a zúčastnilo se jich na 1�0 lidí z královéhradecké 
diecéze, celé ČR i zahraničí.

Veronika Čepelková
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liturgický kalendář

5. září – 23. neděle v mezidobí  
1. čtení: Mdr 9,1�-18  
Žalm: Žl 90(89)  
2. čtení: Flm 9b-10.12-17  
Evangelium: Lk 14,25-��
 
12. září – 24. neděle v mezidobí  
1. čtení: Ex �2,7-11.1�-14  
Žalm: Žl 51(50)  
2. čtení: 1Tim 1,12-17  
Evangelium: Lk 15,1-�2  
 
19. září – 25. neděle v mezidobí 
1. čtení: Am 8,4-7  
Žalm: Žl 11�  
2. čtení: 1Tim 2,1-8  
Evangelium: Lk 16,1-1�         

26. září – 26. neděle v mezidobí  
1. čtení: Am 6,1a.4-7  
Žalm: Žl 146  
2. čtení: 1Tim 6,11-16  
Evangelium: Lk 16,19-�1
  
 

 
Úmysly apoštolátu modlitby

Září 2010

všeobecný úmysl: 
Aby hlásání Božího slova v méně rozvinutých oblastech svě-
ta obnovovalo srdce lidí a povzbuzovalo je k aktivní práci pro 
opravdový společenský pokrok.

misijní úmysl: 
Abychom otevírali svá srdce lásce, a tak učinili konec četným 
válkám a konfl iktům, jimiž stále krvácí náš svět.

Úmysl našich biskupů: 
Aby děti v našich školách byly nejen vzdělávány, ale i vycho-
vávány k osvědčeným mravním hodnotám.

Hlavní diecézní pouť  
se uskutečnila  
v Malých Svatoňovicích
Letošní hlavní diecézní pouť, která se uskutečnila 14. srpna, se 
po třech letech vrátila do severní části diecéze k Panně Marii 
Sedmiradostné v Malých Svatoňovicích. Během jejího průběhu 
byl uvítán a oficiálně uveden do služby nového rektora tohoto 
poutního místa, P. Ladislav Hojný. Administrátor diecéze Mons. 
Josef Kajnek společně s Mons. Tomášem Holubem a třiceti kněží-
mi zároveň poděkovali dosavadnímu správci P. Václavu Hejčlovi 
za jeho zdejší šestnáctiletou službu. Program poutě zahájil 
Mons. Tomáš Holub a poté následovala modlitební cesta do 
Mariánského sadu s modlitbou Sedmi radostí Panny Marie. Sta-
rostka obce, Eva Hylmarová, zde představuje novou modlitební 
brožuru doprovázenou grafikou Evy Skořepové. Hlavní mše svatá 
začala ve 12.00 hodin a zúčastnily se jí asi čtyři stovky věřících. 
V přímluvách zazněly prosby za nového biskupa pro naši diecé-
zi a křesťanské rodiny. Diecézní pouť ve Svatoňovicích je díky 
nevšední spolupráci místní farnosti, diecéze a obce již několik let 
pevnou součástí Dne obce, a je tak připraven bohatý program, 

který může oslovit jak věřící, tak nevěřící občany a návštěvníky  
z širokého okolí. Odpolední blok Centra pro rodinu jistě pomohl 
a inspiroval mnohé z rodičů v otázkách výchovy a mezilidských 
vztahů. O jejich ratolesti se v kulturním domě vzorně postaral 
klub fatimského apoštolátu Barvínek s katechetkou Lenkou Pal-
kovičovou. V kinosále byl promítán dokument s názvem „Karel  
a Dominik - jaro 2010“, svědectví o působení našeho otce arci-
biskupa Otčenáška a nyní již pražského arcibiskupa Duky. Na 
závěr hlavního programu přítomní poutníci poklekli společně před 
naším Pánem v eucharistii a pod vedením Mons. Tomáše Holuba 
při adoraci prosili, ale také chválili Pána za všechny dary. V mod-
litbách mysleli hlavně na farnosti tohoto překrásného regionu - 
a nejsou to nikterak malé farnosti - Náchod, Červený Kostelec, 
Trutnov... Najděme si opět cestu na toto poutní místo a s otcem 
Ladislavem Hojným pomozme obnovit dávnou tradici Sedmi 
radostí Panny Marie.

P. Pavel Dokládal

Mše svatá byla sloužena na pódiu před kostelem, 
autor: Dušan Fiala
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Bible blízká a vzdálená 
Člověk nemusí být křesťanem, aby se mohl s potěšením a užitkem probírat obsahem „knihovny“, kterou ukrývají desky s nadpisem 
Bible. Z hlediska kulturního významu – pomysleme jen na nesčetné motivy pro umění – je třeba kniha Geneze nepřekonatelná.  
Z perspektivy literární je kniha Job či Píseň písní – bezesporu skvostem… Kolik postav, příběhů, metafor a slov darovala Bible naší 
kultuře a západní civilizaci. A ještě mnohem víc!

Hezky to vyjádřil Karel Schwarzenberg: „Použiji-li slavnou formuli, označil bych kořeny Evropy za tzv. „čtyři kopečky“, „kopce“, 
na kterých je Evropa duchovně vystavena. Je to zaprvé hora Sinaj kde, jak je známo, bylo Mojžíšovi předáno Desatero. Od toho se 
odvíjí celá židovská tradice. Pak je to kopec Golgota v Jeruzalémě, kde obětí Ježíše Krista začíná křesťanství, které ovšem do jisté 
míry vyplývá právě z židovského náboženství, z židovského pojetí jednoho Boha. A pak jsou tu další dva – spíše „světské“ – kopce. 
Jsou to jednak Athény, kde se vyvinula základní myšlenka demokracie. Čtvrtý „kopeček“ pak je Kapitol v Římě, neboť římská říše 
již za doby republiky vyvinula myšlenku práva jakožto základu státu.“ Ano, Bible je kniha blízká – utvářela základy naší mentality, 
kultury a civilizace.

Je to však i kniha vzdálená: „Znám hodně lidí, kterým cestu k víře Bible otevřela, ale ještě mnohem více těch, kterým se stal pravý 
opak,“ pamatuji si výrok jednoho kněze. Má pravdu. Stránky Bible nejsou snadným čtením. Jak často jsme krátcí na „elementární, 
bizarní a orientální cizost Bible,“ píše německý exegeta Klaus Berger. A pokračuje: „Logika Bible je logikou Boha Abrahámova, ne 
filozofů. Vyvolení osob bez zvláštní ceny, teologie kříže negující všechny hodnoty, nové stvoření jako odpověď na otázky theodiceje 
[problémy vyplývající z napětí dobrý Bůh versus zlo ve světě], ztráta identity chleba a vína při eucharistickém proměňování, ztráta 
Ježíšovy logické identity ve výrocích, podle kterých Bůh učinil Ježíše hříchem, prokletím a místem smíření. To není přehánění – jak 
by možná aristotelská logika „shodila“ tyto věty, nýbrž pro nás západňany nepředstavitelná blízkost Ježíše a hříchu (aniž by se 
přirozeně Ježíš stal hříšníkem). Tu neplatí aristotelsko-kantovské kategorie jako identita a kauzalita, jako řád hodnot.“

Není tedy divu, že ne každý Bibli snese a zejména Starý zákon dělá mnohým od starověku dodnes velké potíže. Nahněvaný 
britský biolog Richard Dawkins píše: „Bůh ze Starého zákona je patrně ta nejprotivnější postava v celé beletrii: žárlí, a ještě je na to 
pyšný; je to malicherný, nespravedlivý, nemilosrdný tvor posedlý ovládáním ostatních; pomstychtivý; krvežíznivý našeptávač etnic-
kých čistek; rozmarný, nenávistný tyran se zálibou v mysoginii, homofobii, rasismu, infanticidě, filicidě [vraždění dětí], šíření chorob, 
megalomanství a sadomasochismu.“ Že přehání a zjednodušuje? Určitě! Ale přiznejme si, někdy jsme z těch starých židovských 
textů taky poněkud zmatení. Můžeme však Starý zákon hodit přes palubu? - Mnohem méně než si myslíte.

Joseph Ratzinger, dnes Benedikt XVI., kdysi napsal, že církev má – striktně vzato – jen jedno Písmo – a teď pozor - Starý zákon! 
Církev však čte toto své jediné Písmo – hebrejskou Bibli – jedinečným způsobem. Čte a chápe ho ve světle poselství a příběhu Ježíše, 
o kterém věří, že je Kristus – Mesiáš. Nový zákon je tak optikou (učeně hermeneutikou), ve které církev hledí na posvátné svitky 
Izraele, jež přijala za své, a jež radikálně „nasvítila“ zvěstí a osudem svého zakladatele.

A tak přes svou tajemnost, cizost a náročnost zůstává Bible – Bohu díky – pro naši civilizaci živiny přivádějícím kořenem a pro 
víru křesťanů nevyčerpatelným pramenem. 

P. David Bouma

TéMA

ve farnostech diecéze si připomenou význam Bible
Svátek sv. Jeronýma, autora stěžejního překladu Bible do latiny – Vulgaty, je pro věřící dobrou příležitostí uvědomit si význam Knihy 
knih. „Doporučení slavit Den Písma svatého ve farnostech každoročně dne �0. září, na svátek sv. Jeronýma, dal farnostem biskup 
Dominik Duka v roce 2006 v souvislosti s Rokem Písma svatého v královéhradecké diecézi. Od té doby se tento den pravidelně 
objevuje v celodiecézním kalendáři akcí ročních diecézních pastoračních plánů,“ přibližuje počátky této akce vedoucí Katechetické-
ho a pedagogického centra, Marie Zimmermannová. Datum je pouze doporučeno, záleží samozřejmě na podmínkách jednotlivých 
farností, který den si pro uskutečnění Dne Písma svatého zvolí. V letošním roce 2010 je toto doporučení umocněno vyhlášením 
přípravného programu České biskupské konference na 1150. výročí příchodu Cyrila a Metoděje a jejich křesťanské misie na Velké 
Moravě. Přípravný program byl vyhlášen o 1. neděli postní tohoto roku s tím, že letos má být věnována pozornost Písmu svatému  
a následující tři roky jednotlivým iniciačním svátostem (křest, biřmování, eucharistie).

Protože příprava a pojetí programu Dne Písma svatého je plně v kompetenci farností, předpokládá se, že program připravuje kněz 
se svými spolupracovníky, mezi něž zpravidla patří i katecheti. „Katechetické a pedagogické centrum poskytuje kněžím, pastoračním 
asistentům a katechetům pravidelná formační školení pro práci s Písmem v katechezi a dále metodickou pomoc při tvorbě programů 
přizpůsobených podmínkách farnosti. Například pro Den Písma svatého ve farnostech byl v roce 2006 vytvořen návrh scénáře 
programu, kterého by se mohla účastnit celá farnost. V letošním roce pracujeme na novém scénáři zaměřeném na dějiny spásy  
v Písmu svatém. Jeho účelem je zvýšit zájem o Písmo svaté jako o pramen Božího zjevení, porozumět lépe jeho specifičnosti a hledá-
ní jeho poselství, které by mělo být v souladu s poselstvím Písma jako celku. Toto poselství lze přiblížit srozumitelně přiměřeně věku  
a zralosti víry jednotlivých věřících a takový přístup chceme v našem programu nabídnout,“obšírně vysvětluje Marie Zimmerman-
nová. Podrobné informace o programu budou zveřejněny na kc.diecezehk.cz.

Luděk Bárta
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TéMA

Kniha knih formuje češtinu po staletí
„Nahé jsou všechny národy bez knih 
a nemohou zápolit beze zbraně
s protivníkem našich duší, 
uchystané za kořist věčných muk.“

Proglas, předzpěv ke čtveroevangeliu sv. Konstantina-Cyrila

Na skutečnosti, že se proklamujeme jako národ ateistů, tro-
chu zaráží, že v poslední době vyšly v České republice hned 
čtyři nové biblické překlady a na dalších dvou se ještě pracuje. 
Může to být znamení, že Písmo je natolik inspirativní, že kaž-
dá doba má potřebu nechat promluvit biblické poselství svým 
jazykem. V následujících řádcích se však obrátíme v proudu 
času nazpět a v rychlosti si zkusíme projít cestu českých bib-
lických překladů.

překlad pro slovany
Zpřístupnění biblických textů do lidem srozumitelného jazyka 
vždy hrálo velkou roli v ochotě přijmout křesťanství. Například 
dlouhodobá obliba ariánské hereze u germánských kmenů na 
sklonku starověku vycházela mimo jiné ze skutečnosti, že 
měly k dispozici Wulfilův překlad Písma do gótštiny. Ani ve slo-
vanském světě to nebylo jiné. Dnešní vnímání misie sv. Cyrila a 
Metoděje je sice nutně poznamenané jistým ideologickým při-
barvením, nezapomínejme totiž, že obnova cyrilometodějské 
tradice probíhala v době probouzejícího se národního cítění, 
ale přesto se nedá soluňským bratřím zásluha na faktickém 
položení základů naší kultury a vzdělanosti upřít. Překlad bible 
do nově ustaveného spisovného slovanského jazyka (staro-
slovenštiny) a vytvoření nového písma (hlaholice) byl zkrátka 
úctyhodný čin. Nejdříve přišly na řadu knihy bezprostřed-
ně nutné pro liturgii, tedy evangelia, žaltář, úryvky z epištol  
a skutků apoštolů a některé části Starého zákona. Postupně 
bylo dokončeno celé dílo. Po zániku Velkomoravské říše nalezli 
někteří slovanští kněží útočiště v Čechách a v raném období 
českého státu sehráli důležitou roli v upevňování pozic nového 
náboženství. Zároveň zde bez problémů fungovala koexistence 
latinské i slovanské kultury. Svědčí o tom třeba staroslověn-
ské legendy o sv. Václavu a Ludmile. K zániku východní tradice 
došlo na konci 11. století. 

středověké rukopisy...
Kněží sloužící bohoslužby západním rytem využívali latinského 
překladu Písma – Vulgaty. Tento stav vydržel poměrně dlouhou 
dobu, až v souvislosti s rozvojem laické zbožnosti můžeme na 
konci 14. století narazit na snahu přeložit Bibli jako celek do 
češtiny. Literární historici hovoří o takzvané první redakci sta-
ročeského překladu, na níž poté navazují další tři. Jednotlivé 
překlady nesou názvy podle nejvýznamnějších rukopisů. Právě 
rukopis Bible drážďanské, nejstaršího překladu z let 1�90 - 
1410, měl však tragický osud. Již od dob Dobrovského pou-
tal pozornost historiků a jazykovědců. Když si jej v předvečer  
1. světové války půjčil z drážďanské královské knihovny jezui-
ta Josef Vraštil, nemohl tušit, co se stane. Pro studijní účely si 

chtěl pořídit fotografické kopie. Protože daná technika nebyla 
v té době v Praze k dispozici, odvezl rukopis k řádovým spolu-
bratřím do belgické Lovaně. Bohužel jednou z prvních bojových 
operací německých vojsk byl útok na Belgii. Bible tak shořela  
v troskách proslulé univerzitní knihovny... 

Na husitské hnutí se názory velmi různí, ale rozvoj liturgie  
v národním jazyce patří k těm vesměs kladně přijímaným jevům.  
S tímto obdobím je spojována druhá (Boskovická bible) a třetí 
redakce (Padeřovská bible). 

...humanistické tisky
Převratného technického vynálezu – knihtisk využila tzv. čtvr-
tá redakce překladu (Pražská bible 1488 a Kutnohorská bible 
1489). Humanismus svým důrazem na návrat k antickým koře-
nům evropské kultury mimo jiné znovu objevil originální biblic-
ké jazyky. Od počátku 16. století tak vyšla v Evropě celá řada 
tisků v původních jazycích i starších překladech tzv. polygloty. 
Ze stejné atmosféry vzešel významný biblický překlad Jednoty 
bratrské, šestidílná Bible kralická (1579 - 1594). Opomenout 
nelze Melantrichovo vydání Bible z roku 1549, které bylo do 
začátku 17. století vytištěno ještě několikrát. 

v odkazu svatého václava
Na reformační vlnu a protestantské překlady Písma do národ-
ních jazyků reagoval koncil v Tridentu. Latinský překlad Vul-
gaty se dočkal revize a jako tzv. klementinská Vulgata (podle 
papeže Klementa VIII.) byl v katolickém prostředí přijat jako 
závazný text. Poněkud stranou zájmu stojí český barokní pře-
klad, Svatováclavská bible (Nový zákon z roku 1677, Starý 
zákon z roku 1712). Inicioval ho, již ve svém úřadu pražského 
arcibiskupa, první královéhradecký biskup Matouš Ferdinand 
Sobek z Bilenberka. Úkolu se ujali zkušení jezuitští lingvisté, 
mimo jiné autoři českých mluvnic, Jiří Konstanc a Matěj Vác-
lav Šteyer. Jako základ pro svoji práci vzali právě revidovanou 
Vulgatu, ale jistě překvapí, že pečlivě přihlíželi k pasážím kra-
lického překladu i k mnohem starším staročeským předlohám. 
Výsledek nábožensky formoval širokou českou společnost až 
do poloviny 19. století. Nemusíme asi zvláště zdůrazňovat, že 
k později tak zpopularizovanému kralickému překladu se tehdy 
málokdo dostal. 

Bible v industriální době
Od 19. století dostávají věci rychlý spád a v souvislosti  
s rozvojem biblistiky jako vědy vychází řada nových vydání  
a překladů. Těžko se ubránit tomu, aby další text vypadal jako 
telefonní seznam. Za všechny zaslouží zmínit reprezentativní 
ilustrované vydání Zlaté bible z let 1884 – 1894 a překlady 
Jana Ladislava Sýkory (Nový zákon, 1909 - 1914) a Jana 
Hejčla (Starý zákon, 1917 - 1925), souborně vydané v tzv. 
Podlahově bibli (1922 – 192�). Zájemců o studium starých 
textů asi není mnoho. Počet překladů však svědčí o výsadním 
postavení Knihy knih v dějinách českého písemnictví. 

Luděk Bárta
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A do třetice hodně pomáhá povzbuzení ostatních lidí, kte-
ří také čtou. Nedávno jsem například dostal mail od farníka  
z jihu Moravy, který se schází s dalšími chlapy asi ve věku tři-
ceti čtyřiceti let, a chystají se na četbu Písma. Tak to mě nad-
chlo. Takové společenství je pro společnou četbu určitě velkou 
podporou.

Jaká forma čtení je pro laika, který by rád přečetl celou Bib-
li, nejlepší?

Všechno má něco do sebe. Pro začátečníka, který s Písmem 
přišel do styku třeba jen během bohoslužeb, je asi nejjedno-
dušší četba s někým jiným nebo - jak už jsem řekl - ve spole-
čenství. Silný motor společenství člověka nese. My ve farnosti 
máme společenství, které se schází jednou týdně a vytyčili 
si jako cíl přečíst Písmo během sedmi let…a úspěšně. Ale je 
to spíš výjimka, protože některé pasáže jsou opravdu hodně 
náročné a není jednoduché se jimi prokousat. 

Jste v kontaktu s úspěšnými čtenáři, ale máte představu  
o úskalích, se kterými se lidé nejčastěji při četbě Bible potý-
kají?

Mezi úskalí patří určitě amorální příběhy Starého zákona  
o různých vraždách, podvodech, machinacích, jak dosáhnout 
kýženého potomka, všechny zdlouhavé bitvy, únavné rodo-
kmeny... To všechno bez výkladu zůstane pouhou literou. 
Ale určitě i u proroků je těžké číst bez znalosti historického 
pozadí. To se člověk ztrácí. Nejlepší je mít při ruce dobrý výklad 
nebo aspoň úvod, aby člověk věděl, ke komu prorok promlouvá 
v jakém kontextu. Další obtíží při četbě je odlišný slovník, který 
je použit v Bibli. Například pro slovo „spravedlnost“, u kterého 
máme pocit, že mu rozumíme. K porozumění biblického jazyka 
mohou posloužit opět výklady, biblické slovníky nebo biblické 
hodiny. Člověka samotného často nenapadne, že v termínech, 
které zná, může být nějaká potíž. Má pocit, že textu rozumí.
 
Určitý problém může vzniknout také u lidí, kteří chodí do kos-
tela a z kázání mají mnoho věcí v hlavě. Při četbě pak mají 
pocit, že obsahu rozumí, ale ve skutečnosti jde třeba o text 
s přidanou katechismovou nadstavbou, není to ovšem přímo 
přiléhavý výklad. To je docela obvyklé, že se v kázáních nevy-
kládá přímo Písmo, ale spíš aktualizace. Některé jsou už dost 

Bůh dokáže člověka oSlovit 
i přeS špatný výklad
Angelo Scarano absolvoval postgraduální studium biblistiky v Římě zakončené doktorátem. Na Katolické teologické fakultě  
v Praze přednáší novozákonní předměty a od roku 2003 působí jako farář ve farnosti sv. Jakuba Staršího v Praze 13. Je 
autorem brožurky Světlem pro mé nohy je Tvé slovo s podtitulem Jak přečíst celou Bibli během jednoho roku (nakladatelství 
Paulínky). I když zprvu s přípravou takového návodu ke čtení Bible váhal a nabídku k sepsání brožurky odmítl, nakonec změnil 
názor a text připravil.  Inspiroval se podobnými evangelickými plány z Ameriky, doplnil je o knihy deuterokanonické a částečně 
přepracoval strukturu. Text vyšel v několika vydáních a pro velký zájem byl přeložen a publikován i v Itálii.

Dá se za rok přečíst Bible?

Dá a zkušenosti lidí, kterým se to podařilo, to potvrzuje. Jenom 
rozhodnutí k tomu ale nestačí.

Co je k tomu tedy ještě potřeba?
Určitě je nezbytná silná motivace. Bez ní člověk skončí u krá-
lovských bitev nebo u vyjití z Egypta, zkolabuje na poušti, když 
přichází od Hospodina nařízení... Někteří vytrvalci dojdou až  
k rodokmenům. 

Ale motivace není vše. Čtenář potřebuje také nějaký pevný 
opěrný bod, strukturu a právě k tomu má sloužit zmiňovaná 
kniha. Člověk má nějaký plán a má přehled, jak ho plní. Tako-
vé plány přeci potřebujeme často i jinde, nejen v duchovních 
věcech. 
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vžité a lidé už se pak naučí takto uvažovat. Tím se význam 
Písma trochu posouvá.

Jak se tedy díváte na nutnost aktualizace textu? Nebo by 
se měl člověk spíše učit slovník, ve kterém je Bible psaná?

I to, i to. Od chytrých lidí jsem přejal myšlenku, jak by měl člo-
věk při četbě postupovat. V první řadě by se měl čtenář poku-
sit pochopit, co text říká sám o sobě. Být pozorný vůči textu  
a kontextu. Co předchází, co následuje, na co pisatel reaguje. 
Co znamenal tehdy, pro tehdejší adresáty a pak by měl násle-
dovat druhý krok, co znamená pro nás. 

Chápu, že to dá trochu práce, ale třeba právě ve společenství 
nebo na biblické hodině je pro to určitě vhodný prostor. Takový 
je podle mě ideál, to je ta správná metoda, jinak člověk text 
snadno překroutí.

Společenství, biblické hodiny, výkladový slovník… Není sko-
ro nebezpečné číst Písmo sám? Neriskuje člověk vlastním 
výkladem příliš velký posun významu?

Tohoto nebezpečí si byli lidé vědomi už ve středověku, když 
se začali množit reformátoři a chtěli vkládat Písmo do rukou 
všech lidí. Katolická církev na to reagovala s tím, že Písmo má 
být opatřené vždy určitým výkladem a poznámkami a že jen 
oficiální text v latině je ten správný. Teprve díky druhému vati-
kánskému koncilu jsme odkryli, že Písmo skutečně patří všem 
lidem do ruky a že Písmo má být s poznámkami pod čarou  
a výkladovým aparátem. Ideálem je číst Písmo ve společenství, 
v jednotě s celou církví, ale chápu, že ne vždy se to podaří. 

Nicméně jsem přesvědčen, že Bůh je dost mocný a moudrý 
a dokáže člověka oslovit i přes špatný výklad, přes špatnou 
metodu nebo postup. 

Jaký překlad byste doporučil?

Nejlepší je používat více překladů, člověk může porovnávat 
a každý překlad má něco do sebe. Krásné a paradoxní je, že 
náš malý český národ, ačkoli je zde málo křesťanů, má mnoho 
překladů. 

Pokud se podíváme na ty hlavní - liturgický překlad je poměrně 
čtivý, ale obzvlášť u Pavla málo přesný. Ekumenický překlad je 
přesnější, ale mnohdy používá archaický jazyk a na rozdíl od 
liturgického nemá poznámky pod čarou. Jazyk Jeruzalémské 
Bible je opět trochu archaický, ale tento překlad má poznámky 
pod čarou a úvody, což je plus. Pak máme nový překlad Bib-
le pro 21. století, to je velmi živý jazyk, současný. Minusem 
může být ale zase skutečnost, že hlavní autor nebyl biblista, 
takže zde chybí určitá zkušenost v biblistice. 

Takže nejlepší je mít více překladů a porovnávat, ale na to se 
zmůže opravdu jen malé procento čtenářů. Tak tedy mít k dis-
pozici aspoň dva, tři překlady a porovnávat aspoň ty pasáže, 
které mě zajímají, kde jsou otazníky.

Čím tedy začít?

Pokud nemám nic přečteného tak pro začátek z Nového záko-
na Matoušovo evangelium, Lukášovo, Janovo, něco jednoduš-
šího z Pavlovy školy - třeba list Efezanům, Filipanům, listy 
Korinťanům, Janovy listy. Ze Starého zákona potom žalmy, 
dobře srozumitelnou mudroslovnou literaturu – knihy Přísloví, 
Sírachovce, Moudrosti. A z proroků Izaijáše a Jeremiáše.

Anebo nejjednodušší je začít podle liturgie, jsou to texty 
stěžejní, klíčové, hodně silné a relativně srozumitelné. Díky 
tomu, že se čtou, jsou aspoň částečně v našich uších a srd-
cích. Z kázání k tomu máme určitá vodítka, myšlenky, náměty 
k přemýšlení a kromě toho nás může podporovat vědomí, že 
spolu se mnou tento text čte miliony lidí po světě. Nejsem  
v tom sám. 

Jak velká část je v liturgických textech?

Nový zákon skoro celý, ale ze Starého jen asi jedna třetina.

Existují určitě části Bible, které jsou čteny a citovány velmi 
často, vedle toho jsou ale jiné úseky, které takovou pozor-
nost nestrhávají. Jakou opomenutou část Písma byste rád 
vyzdvihl?

Velepíseň, Píseň písní. Tuto knihu můžeme chápat jednak 
jako opěvování krásy a lásky mezi mužem a ženou a zároveň 
ji můžeme chápat na rovině duchovní jako vztah mezi člově-
kem a Bohem nebo Kristem a církví, jak se to chápe v křesťan-
ské tradici. Tento druhý duchovní výklad je však nutné brát  
s určitou špetkou zdravého rozumu, protože ne všechny části 
z této literatury jsou takto snadno vyložitelné. Takže tuto kni-
hu bych doporučil objevit. I pro mladé, i pro starší. 

A také Janovo evangelium, není tak těžké a přitom je strašně 
bohaté. To bych viděl jako pramen živé vody pro naše spole-
čenství. 

Jak nahlížíte na význam Bible mezi nevěřícími? Má smysl 
číst jí jen jako součást kulturního kontextu, jen jako lite-
ru?

Určitě je lepší Bibli znát než neznat. Ale bylo by dobré mít  
k tomu nějakou čítanku, protože celou Bibli přečíst je obtížné 
pro věřící, natož pro člověka, který s vírou nemá nic společ-
ného. Ale setkal jsem se i s lidmi, kteří před konverzí přečetli 
velkou část Bible.

A jaká část Bible je pro Vás osobně důležitá?

Je to text, který jsem měl i na primičním obrázku Ozeáš 11, 
1 – 4.

A jinak z dalšího Janovo evangelium a Janovy listy, které 
koneckonců učím i na fakultě.

Barbora Hronová
Autor fotografie David Böhm
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trocha historie na úvod
„Sněžka sama spadá velmi příkře na všechny strany a na je-
jím vrcholku často sedí lidská postava, ono známé Zjevení. (...) 
Nesnáší jméno Ribenzall nebo Ronsewall, ale má radost, když mu 
říkají Strážce pokladů. Když ho někdo urazí, vysměje se mu nebo 
ho rozzlobí urážkami, vezme na sebe hrozivou podobu a rozbouří 
oblohu: tu se začne blýskat na časy, křižují se blesky, řítí se lijavce 
a uhodí nesnesitelný mráz. To všechno tam v těch končinách je, 
ale přece nemohl nikdo nikdy říci nebo jmenovat člověka, jejž by 
bylo Zjevení poranilo, tím méně zahubilo. Mstí se pouze nahá-
něním strachu nebo žertem, poněvadž je od přírody vlídný nebo 
mu v tom brání vyšší moc,“ napsal o Sněžce ve svých Rozmani-
tostech z historie Království českého jezuita Bohuslav Balbín. Dá 
se předpokládat, že Balbín zmiňuje historku o Krakonošovi jako 
kuriozitu, ale už není tak jisté, jak celou věc chápali prostí horalé. 
V jeho době se do vyšších horských poloh vydávali hlavně hleda-
či drahých kamenů a nesměle také první pastevci. Vybudování 
křesťanské svatyně na nejvyšším vrcholku Krkonoš znamenalo  
v jistém smyslu jejich posvěcení, ale nejen to. V roce 1681 ji tam 
postavil slezský šlechtic hrabě Kryštof Leopold Schaffgotsch. Již 
desítky let vedl táhnoucí spor s českými pány o průběh hranice 
mezi panstvími. Tímto způsobem chtěl dát najevo, že Sněžka 
patří právě jemu. Proč padla volba na sv. Vavřince jako patrona? 
Stavbu kaple hraběti doporučili cisterciáci z Křešova (Krzeszów), 
kteří sv. Vavřince velmi ctili. Obecně to byl světec v Krkonoších 
značně oblíbený. Svědčí o tom i jeho patronát třeba nad kostely  
v Jilemnici a ve Vrchlabí na české straně. Odtud jen krůček  
k tomu, aby dostal jako patron do vínku kromě pekařů, kuchařů, 
knihovníků či chudých také celé hory. 

rýbrcoulova potměšilost
To vše mi běží hlavou, když 10. srpna v dopoledních hodinách 
projíždím krkonošským podhůřím mezi Dvorem Králové a Trut-
novem. Letošní svatovavřinecká pouť má být o něco význam-
nější než jindy, dojde na ní k setkání českého a polského pre-
zidenta, rovněž Mons. Dominik Duka se jí poprvé účastní v roli 
pražského arcibiskupa. Mlha se rozpustila a čistý vzduch slibuje 
báječnou viditelnost. Z radia v autě právě hlásí, že hlavní sku-
pinka poutníků vyrazila na vrchol české hory a slibují další živé 
vstupy do vysílání. Pohled na horský hřeben nad Kocbeřemi je 
velkolepý, ale neunikne mi, že se nad ním již začínají tvořit první 
mráčky, takové, které během chvilky zmnohonásobí svůj objem 
a za hodinu pokryjí celou oblohu. Pohoda končí před Trutnovem 
– kolona aut čekající než jim semafor umožní objet staveniš-
tě opravovaného mostu je rozhodně delší, než potřebuji. To 
samé, jen s ještě delším čekáním se opakuje před Velkou Úpou. 
Kilometrický údaj na turistické rozcestníku pod Portáškami mi 
vyráží dech. Na osm kilometrů a zhruba devět set metrů pře-
výšení mám něco okolo hodiny a půl času. Žlutá značka okolo 
sjezdovky naštěstí rychle nabírá výšku a za chvilku oddychuji 
pod Růžohorkami. Počasí se stále jakžtakž drží, občas se cílo-
vý vrchol schová v mračnech, ale na déšť to nevypadá. Sedač-
ky lanovky cinkají do kroku, krátké klesání pod hlavní vrchol  
a konečně závěrečný stoupák... 

mše svatá v polštině
Fyzikální zákonitosti jsem nepřekonal, začátek mše svaté jsem 
zkrátka nestihl. Pykám za to složitým hledáním vhodného místa 
k focení. Okolo oltáře v závětří Polské boudy se shromáždily stov-
ky věřících. Mši svatou spolu s desítkami kněží obou národností 
slouží pražský arcibiskup Dominik Duka a legnický biskup Stefan 
Cichy. Pozornému uchu neunikne, že arcibiskup Dominik odříká-
vá eucharistickou modlitbu v polštině. Kromě obvyklého připo-
menutí významu sv. Vavřince a nutnosti spolupráce mezi třemi 
národy, které měly se zdejšími horami co dočinění, se mše nese  
v duchu vzpomínek a proseb za postižené bleskovými povodně-
mi z uplynulého víkendu. Ty udeřily s nadsázkou řečeno těsně 
vedle, vždyť co chybělo, aby údolí Labe či Úpy vypadala podobně 
jako údolí Jeřice, Ploučnice či Smědé. Závěrečné požehnání smě-
řovalo také k pracovníkům horské služby. Horští vůdci z polských 
Krkonoš si svatého Vavřince před deseti lety vybrali za svého 
hlavního patrona a tato pouť je tak trochu jejich. Záměrně píšu 
tak trochu, protože setkání na Sněžce u příležitosti svátku sv. 
Vavřince jakékoliv přivlastňování nesluší. „To, že se Sněžka stala 
místem setkání politiků dvou sousedních zemí, je velice důležité. 
Vzpomeňte na cesty přátelství, které byly velice umělé. Dnes 
jsme zde, nedělí nás žádné hranice, žádné překážky a můžeme 
se zde v klidu setkávat a hovořit. Je to jasný důkaz Evropy, která 
dokáže žít v přátelství a míru,“ zhodnotil ve zmíněném duchu 
poselství pouti arcibiskup Dominik Duka. Nakonec i Rýbrcoul 
ukázal svoji vlídnější tvář, mraky se citelně protrhaly, občas  
z nich vykouklo slunce a poutníci se tak mohli kochat výhledem 
do všech stran.

Luděk Bárta

Svatovavřinecká pouť na Sněžku

Soška sv. Vavřince, patrona Krkonoš, autor: Luděk Bárta
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ROK KNěŽí

ROK Kněží
KněZ ve šKOLe
Definitivního odsunu z jednoho ze svých základních půso-
bišť – školství, se církev dočkala po únoru 1948. Řada kroků  
k tomuto stavu však byla učiněna již v předchozích desetile-
tích. Euforická vlna nadšení pro zakládání církevních škol těsně 
po sametové revoluci byla tak z mnoha důvodů pochopitelná. 
Některé projekty se sice časem ukázaly jako ne úplně domyš-
lené, ale řada církví spravovaných škol se dokázala v konkuren-
ci prosadit a jsou díky svým výchovným a vzdělávacím výsled-
kům respektovány širokou veřejností. Jako důkaz jejich kvality 
můžeme považovat také skutečnost, že si je jako vhodné pro 
vzdělávání svých děti volí nevěřící rodiče.

Role kněze ve škole často vystupuje do popředí právě na cír-
kevních školách. Jako spirituál je kněz pevnou součástí peda-
gogického sboru a šanci potkat se s ním mají všichni, kdo školu 
navštěvují. Ne že by nutně musela být na státních školách 
situace jiná – vždy záleží na konkrétních lidech a jejich domlu-
vě, ale praxe ukazuje, že se mnohde působení kněze - v lepším 
případě - omezuje na hodiny náboženství, na které dochází 
několik málo žáků. V současné době určitě nejde o to předat 
nastupující generaci poučky katechismu, alespoň ne v první 
řadě. Skutečnost, že se děti s něčím takovým jako křesťanství 
vůbec přijdou do styku, že získají obecnou představu o jednom 
ze stěžejních kořenů naší kultury a základní hodnotovou ori-
entaci, je velmi cenná. Velkou roli v jejich dalším směřování pak 
může hrát setkání s knězem. Přece jen nemusí být představa 
mladých o současném knězi stále formována pouze postavou 
faráře Otíka z Troškovy trilogie Slunce, seno,...   

pavel 
toBeK
Administrátor v Kutné Hoře-
Sedlci působí také jako spiri-
tuál na Církevním gymnáziu 
sv. Voršily v Kutné Hoře. 

Jaké jsou hlavní úkoly spirituála?
Úkoly spirituála jsou určeny jmenovacím dekretem a přísluš-
nými církevními dokumenty. Jednoduše je snad lze popsat 
slovy „účastná přítomnost“. Spolu se zaměstnanci školy, 
studenty i jejich rodiči prožívám krásné i těžké chvíle našeho 
gymnázia. V mezích daných pozicí spirituála zkouším ovliv-

ňovat směřování školy a spoluvytvářet její atmosféru. Mým 
oborem je také „zrcadlení“ liturgického roku ve školním roce 
a přenos relevantních informací z církevního do školního pro-
středí a naopak.

Jaký je podle Vás přínos přítomnosti kněze ve škole?
Potencionálně značný. Z vlastní letité zkušenosti mohu potvr-
dit, že i v prostředí, které se většinově deklaruje jako nevěřící, 
může být přítomnost spirituálů mnohostranná a dlouhodobě 
pozitivní. Když nic jiného, spirituál má šanci ukázat, že křesťa-
né jsou většinou normální, v běžném životě plně upotřebitelní 
lidé a že křesťanství je velice efektivní odpovědí na základní 
otázky lidské existence. Nejednou mají tato neformální svě-
dectví dlouhodobě větší efekt, než různé přednášky nebo  
i bohoslužby. 

Ne v každé diecézi je přítomnost spirituála na církevní ško-
le samozřejmostí. Tím více je třeba ocenit pozornost, kterou 
vedení diecéze této problematice věnuje.

V čem můžete být žákům nápomocný? Jaké problémy jste ve 
své praxi řešil? 
Primárně mám pečovat o spirituální dimenzi jednotlivců – věří-
cích i nevěřících - a především sem je zaměřena moje pomoc. 
Na požádání také spolupracuji při řešení rodinných, kázeň-
ských i studijních, popřípadě pracovních problémů. Někdy 
pomáhám studentům v jejich rozhodování o dalším studiu. 
Zabývám se žádostmi studentů o křest, několik bývalých stu-
dentů jsem oddával a posléze křtil jejich děti. Velice živá je na 
našem gymnáziu ekumenická otázka... Někdy mohu pomo-
ci osobně, někdy nabídnu zprostředkování pomoci druhými  
a někdy mohu nabídnout „jen“ modlitbu.

Obrací se na Vás také učitelé?
Ano; někteří přicházejí s konkrétními žádostmi, jiní jen tak na 
„kus řeči“, některé sám oslovuji. Součástí péče o zaměstnan-
ce školy jsou také pravidelné duchovní obnovy. 

Čím Vás tato služba obohacuje? Existují naopak nějaká 
negativa?
Studenti jsou velice kritické publikum a jen málokdy jsou s ně-
čím spokojeni. To, že jsem kněz, pro většinu z nich celkem nic 
neznamená. Farníci jsou naopak skupinou velice nenáročnou  
a ke spokojenosti řadě z nich postačuje, že jsem byl vysvěcen. 
Tento kontrast je pro mě velice obohacující. Škola mi poskytuje 
mnohem bezprostřednější a kritičtější zpětnou vazbu. Někdy 
mě kritika trochu štve, ale jsem za ni vděčný. Farnost naopak 
dodá řádnou porci shovívavé vlídnosti, která je balzámem na 
spirituálovu duši.

Z negativ bych zmínil časovou náročnost. Ostře to vnímám 
například o Velikonocích. Kolegové ze školy mají před sebou 
pět volných dní, já mám před sebou vrchol liturgického roku se 
vším, co to obnáší. Na pondělí velikonoční se o proslulé sedlec-
ké pouti setkám se spolubratry v kněžské službě, kteří hovoří 
o odpočinku po všech těch obřadech. Já mezitím přemýšlím, co 
budu zítra ráno učit.

Luděk Bárta
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Diář biskupů

Září 2010

mons. Josef Kajnek

29. 8. – �. 9.   HK, týden s bohoslovci 
1. 9. 8.00 Skuteč, mše sv. pro Maltézské  

  gymnázium 
4. 9.  12.00 Pardubice, žehnání dostihového zvonu
6. 9.  10.00 HK, biskupství, schůze vikářů 
10. 9.  10.�0 Olomouc, mše sv. Veni Sancte pro  

  Teologický konvikt 
11. 9.  14.00 Velké Poříčí, mše sv., výročí farnosti  

  a kostela 
12. 9.  10.�0 Želiv, poutní mše sv. 
 18.00 Polná, poutní mše sv.
15. 9.  9.�0 HK, biskupství, vizitace naruby  

  (vikariát Chrudim) 
19. 9.  15.00 Městec Králové, Střihov, mše sv.
28. 9.  10.00 Stará Boleslav, národní  

  svatováclavská pouť 
 15.00 HK, Velké nám., přehlídka koní 
 18.�0 HK, katedrála, mše sv.

OsObní zprávy
ustanovení:

P. Bc. Benedikt Rudolf MACHáLIK, OPraem. – řeholní novokněz, dříve jáhen  
v Poličce, je od 1. 7. 2010 farním vikářem v Poličce.
ThMgr. Piotr BALEWICZ – farní vikář v Broumově, je od 1. 8. 2010 
admini-strátorem v Krucemburku a administrátorem excurrendo v 
Sopotech. 
Mgr. Miloslav BRHEL – farní vikář v Pardubicích, je od 1. 8. 2010 admi-
ni-strátorem excurrendo v Holicích, Ostřetíně a ve Vysokém Chvojně 
(dosavadní ustanovení zůstávají v platnosti).
Mgr. Gabriel BURDEJ – administrátor v Krucemburku, je od 1. 8. 2010 
administrátorem v Hlinsku. 
Mgr. Miroslav DíTě – administrátor v Chocni, je od 1. 8. 2010 výpo-
mocným duchovním v Neratově.
ThDr. Andrzej GÖTZ – administrátor v Nekoři, je od 1. 8. 2010 admi-
nistrátorem v Úpici.
Mgr. Ing. Vladimír HANDL – farní vikář v Náchodě, je od 1. 8. 2010 
administrátorem v Krouně a administrátorem excurrendo v Pusté 
Kamenici.
Václav HEJČL – exponovaný administrátor duchovní správy v Malých 
Svatoňovicích, je od 1. 8. 2010 výpomocným duchovním v Náchodě.
Ladislav HOJNÝ – děkan v Hlinsku, je od 1. 8. 2010 rektorem duchovní 
správy v Malých Svatoňovicích a administrátorem excurrendo ve Rtyni  
v Podkrkonoší.
Mgr. Pavel JÄGER – farní vikář v Kutné Hoře, je od 1. 8. 2010 farním 
vikářem v Novém Městě nad Metují.
Wiesław KALEMBA – farní vikář v Trutnově I, je od 1. 8. 2010 admi-
nistrátorem excurrendo v Žacléři a farním vikářem excurrendo v Trut-
nově III – Poříčí (dosavadní ustanovení zůstávají v platnosti).
P. Mgr. Matúš Peter KUŠNíR, OPraem. – administrátor v Kališti, je 
od 1. 8. 2010 administrátorem excurrendo v Senožatech (ruší se 
ustanovení administrátorem excurrendo v Herálci, ostatní ustanovení 
zůstávají v platnosti).

Mons. ThLic. Mirosław MICHALAK – arciděkan v Trutnově I, je od 1. 8. 
2010 administrátorem excurrendo v Trutnov III – Poříčí (dosavadní 
ustanovení zůstávají v platnosti).
P. Mgr. Jan Křtitel František MRáKAVA, OPraem. – administrátor excur-
rendo in spiritualibus v Jiřicích, bytem klášter v Želivi, je od 1. 8. 2010 
farním vikářem v Želivi a administrátorem excurrendo in spiritualibus 
v Herálci (ruší se ustanovení administrátorem excurrendo in spiritua-
libus v Jiřicích).
ThLic. Jiří PEŠEK – farní vikář ve Skutči, je od 1. 8. 2010 administrá-
torem v Chocni.
ThMgr. Robert PIETRZAK – administrátor in spiritualibus v Trutnově 
III – Poříčí, je od 1. 8. 2010 administrátorem v Lázních Bohdanči  
a administrátorem excurrendo v Rohovládově Bělé a ve Vápně u Pře-
louče.
Mgr. Pavol SANDáNUS – farní vikář v Novém Městě nad Metují, je od 
1. 8. 2010 administrátorem v Nekoři.
P. ICLic. Marian Pavel SOKOL, OPraem. – administrátor v Humpolci, je od  
1. 8. 2010 administrátorem excurrendo in materialibus v Herálci 
(dosavadní ustanovení zůstávají v platnosti).
P. Mgr. Tadeáš Róbert SPIŠáK, OPraem. – farní vikář v Želivi, je od 1. 8. 
2010 farním vikářem excurrendo v Humpolci.
Mgr. Bohumil ŠITAVANC – administrátor v Krouně, je od 1. 8. 2010 
administrátorem v Brandýse nad Orlicí.
ThLic. Jan ŠLéGR, S.L.D. – farní vikář v Hradci Králové I, je od 1. 8. 
2010 farním vikářem excurrendo v Hradci Králové – Novém Hradci 
Králové (dosavadní ustanovení zůstávají v platnosti)
Oldřich ŠMERAL – farář v Lázních Bohdaneč, je od 1. 8. 2010 výpo-
mocným duchovním v Broumově a členem vikariátní rady vikariátu 
Náchod.
P. Mgr. Timotej Miroslav TUTOKy, OPraem. – farní vikář v Humpol-
ci, admin. Mladé Bříště, je od 1. 8. 2010 administrátorem v Jiřicích  
a administrátorem excurrendo v Mladých Bříštích (ruší se ustanovení 
farním vikářem v Humpolci).
P. Mgr. Pavel HERTL, SDB – administrátor v Praze – Dolních Počerni-
cích, je od 1. 9. 2010 farním vikářem v Litomyšli.

odchod na trvalý odpočinek:

P. Antonín PODLAHA, OFM – výpomocný duchovní v Sopotech, odešel  
k �0. 6. 2010 na trvalý odpočinek do františkánského kláštera  
v Moravské Třebové.

odchod ze služeb v diecézi:

ThLic. Ignacy MySZyŃSKI  – farář v Úpici, kněz diecéze Włocławek  
k �1. 7. 2010 odchází ze služby v královéhradecké diecézi a vrací 
se do své diecéze.
P. ThLic. Pavel ČáP, SDB – farní vikář v Litomyšli je k �1. 8. 2010 řádo-
vým představeným odvolán ze služby v královéhradecké diecézi.

Úmrtí:

Vladimír KREJČí – jáhen v Proseči u Skutče, zemřel 2�. 6. 2010 v Proseči  
u Skutče, pohřben byl �0. 6. 2010 tamtéž.
P. Stanislav SKALSKÝ – osobní děkan ve Vrchlabí, zemřel 21. 7. 
2010, pohřben byl �1. 7. 2010 tamtéž. 
P. Josef SUCHáNEK – emeritní farář v Kněžicích, zemřel 28. 7. 2010  
v Městci Králové, pohřben byl �. 8. 2010 ve Slavoňově.
 
R. I. P.
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ČM Fatima koclířov
Děkujeme za letošní prázdniny v Koclířově, které  
u nás prožila společenství dětí, mladých, rodin i seniorů  
a také všem, kteří sloužili, připravovali programy, či vedli 
exercicie...
pozvánka na vrcholný den evangelizace, v neděli  
29. 8. 2010, kterou v Koclířově povede od 10 do 15 hod. 
P. James Manjackal, katolický kněz z Indie. Vstup volný, 
bez předběžných přihlášek, program bude probíhat v pří-
rodním areálu Českomoravské Fatimy.
1. mariánská sobota s požehnáním pro děti a stu-
denty na počátku nového školního roku bude 4. 9. 2010 
v ČM Fatimě. Mše sv. v 10.�0 hod. a hlavní v 17.00 hod. 
celodenní program.
Fatimský den se bude konat v pondělí 6. 9. 2010  
v 17.�0 hod. v Novém Adalbertinu v Hradci Králové.
Můžete se ještě přihlásit na naši pouť do chorvatska 
 a medžugorje. Odjezd v pondělí 1�. 9. 2010 odpoledne 
a návrat v neděli 19. 9. 2010 v brzkých ranních hodinách 
(vhodné i pro kněze).
regionální evropský mariánský kongres světového 
apoštolátu Fatimy ve dnech 24. - 28. 9. 2010 Při-
hlášku si můžete stáhnout na našich stránkách a účastnit 
se celého kongresu jako pozorovatelé - veškeré přednáš-
ky jsou překládány do českého jazyka.
sobota 25. 9. 2010 bude hlavní den kongresu – 
bohoslužba se zasvěcením Evropy Panně Marii Fatimské 
v 17.00 hod., hl. celebrant Mons. Dominik Duka, OP, kon-
celebrují biskupové a kněží účastnických zemí a ČR.  
1. mariánská sobota 2. 10. 2010 v Koclířově. Mše  
sv. v 10.�0 a 17.00 hod.
Vždy 12. dne v měsíci v 18.00 hod. začíná Fatimská vigi-
lie a 1�. v 9.00 hod. Fatimský den.
V podzimním programu přijímáme přihlášky na víkend 
8. - 10. 10. 2010 s vizážistkou Kateřinou Kloudovou 
– „Každá žena je krásná“.
exercicie vedené p. montfortem okaa a komunitou 
Dvou Srdcí Lásky z Nigerie ve dnech �. - 7. 11. 2010.
Je ještě několik volných míst na pouť do Svaté Země - 
Izraele a na Sinaj - Egypt ve dnech 17. - 26. 10. 2010.
Kontakt: Fatimský apoštolát v ČR, č.p.195, 569 11  
Koclířov u Svitav, tel/fax: 461 54� 164, Mobil: 7�1 598 
752; e-mail: přihlášky: recepcecmf@tiscali.cz, informa-
ce: fatima@iol.cz; URL: www.cm-fatima.cz

Z BISKUPSTVí POZVáNKy NA AKCE

Číhošť 
„Zde ve svatostánku je náš Spasitel“
Smírné pobožnosti v Číhošti: 11. 9., 9. 10., 13. 11., 11. 12.
program: 
8.45 svatý růženec – rozjímavý, 9.�0 mše svatá, 10.15 
výstav NSO – soukromá adorace, 12.00 společná adorace, 
1�.00 aktuální rozhovor, 14.00 ukončení
Příležitost ke svátosti smíření. 
Vlaková stanice Leština u Světlé n. Sázavou (vzdálená 6 km) 
na trati Kolín – Havlíčkův Brod. 
informace: Římskokatolická farnost Číhošť, Číhošť 1, tel.: 
7�1 604 214, 72� 970 ��6, e-mail: cihost@seznam.cz, 
http://www.cihost.webnode.cz

Český Těšín
9. - 12. 9. Duchovní obnova pro všechny – „Sdílet radost se 
vzkříšeným Kristem“, vede P. F. Lízna SJ
28. - �1. 10. Modlitwa Jezusowa - DC v polském jazyce, 
vede P. J. Mazur SJ
�. - 7. 11. Ignaciánské exercicie pro studenty, vede P. J. Reg-
ner SJ
2. - 5. 12. Duchovní obnova pro všechny - „Poznat, milovat 
a následovat Ježíše Krista“, vede P. F. Lízna SJ
8. - 11. 12. Modlitwa Jezusowa - DC pro kněze v polském 
jazyce, vede P. J. Mazur SJ
Přihlášky na adresu: Exerciční dům TJ, Masarykovy sady 
24, 7�7 01 Český Těšín; e-mail: ex.dum.tesin@jesuit.cz;  
tel.: 558 761 421, 7�7 9�0 71�.

Hoješín
Školské sestry OSF Vás srdečně zvou na noční adorace 
Termíny: �. - 4. 9.; 1. – 2. 10.
Kontakt: Školské sestry Hoješín, S. Terezie – tel: 469 676 
181, mobil: 72� 180 121

králíky 
První sobota na Hoře Matky Boží v Králíkách 4. 9.; 2. 10.
9.00 modlitba posvátného růžence
9.�0 mariánská promluva, host: P. Milan Palkovič, Velké 
Losiny
10.00 adorace Nejsvětější svátosti, příležitost ke svátosti 
smíření
11.00 mše svatá a po ní uctívání milostného obrazu Panny 
Marie

polná
mrkvancová pouť 12. 9. 2010 
V neděli budou slouženy bohoslužby v 7.00 hod., v 8.15 hod. 
a v 10.�0 hod. ke cti sv. Liguriáše, patrona našeho města  
a celé farnosti. V 18.00 hod. slouží v děkanském koste-
le poutní pontifikální mši svatou pražský arcibiskup Mons. 
Dominik Duka, OP. Na závěr této bohoslužby mu pan starosta 
Jindřich Skočdopole udělí čestné občanství města Polná.

Libice nad Cidlinou
novéna za nová duchovní povolání 25. 9., 30. 10., 27. 
11., 30. 12.
10.00 mše sv. a modlitby na slavníkovském hradišti v Libici.
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slatiňany
Kněží chrudimského vikariátu a Školské sestry OSF 
Slatiňany si vás dovolují srdečně pozvat na Modlitby 
za kněžská a řeholní povolání, které se konají každou  
2. sobotu v klášterní kapli, Nádražní ul. č. 15� (asi  
200 m od nádraží)
Termíny: 11. 9.
Program: 9.�0 modlitba sv. růžence; 10.00 mše sv.; 
10.45 adorace; 11.15 občerstvení; 11.45 křížová cesta; 
20.00 noční adorace

Želiv
Duchovní obnovy v první sobotu
termín: 4. 9.
program: 14.00 přednáška: P. Ing. Michael Miloslav Fiala 
O.Praem: Mariánská úcta; 15.00 Loretánské litanie; 15.20 
adorace Nejsvětější svátosti (možnost svátosti smíření); 
16.�0 modlitba svatého růžence; 17.00 pontifikální mše 
sv. 2. 10. host P. Hroznata Pavel Adamec O.Praem

Žireč
V sobotu 11. září 2010 se v 18.00 hodin uskuteční  
v Domově sv. Josefa koncert skupiny Učedníci. Učedníci 
jsou seskupením zaměřeným na křesťanský folk. Vznikli  
v roce 1985 a v současné době mají 5 členů: Pavel Drábek, 
Jana Drábková, Josef Hrubý, Jiřina Hrubá, Daniel Černín. 
Známé jsou především tato alba písní: Halelujah, Josef 
Egyptský, Vzpomínky na Františka, Mojžíš, Na prahu živo-
ta, Racek, Bílá růže, Obrazy o nebi.
Svým vystoupením potěší a povzbudí všechny návštěv-
níky i obyvatele Domova sv. Josefa, kteří se rozhodnou 
strávit sobotní zářijový večer v jejich společnosti. 

tinentech, tvůrčí dílny, koncert a další překvapení
17.00 rozeslání malých misionářů
Občerstvení z vlastních zásob. Pití zajištěno. Ti z vás, kte-
ří si během přípravy na kongres připravovali misijní květy, 
přivezte je s sebou. Přihlaste se co nejdříve, pozvěte i své 
kamarády. Nikdo z vás nesmí chybět. Těšíme se na vás.
Papežská misijní díla, 54� 51 Špindlerův Mlýn ��; tel.: 
499 4�� 058, 604 8�8 882; e-mail: info@misijnidila.cz; 
www.misijnidila.cz.

Madrid 2011
Sekce pro mládež ČBK připravuje účast poutníků českých 
a moravských diecézí na světových dnech mládeže 
(WyD) 2011 v madridu, které budou probíhat od 16. do 
21. 8. 2011. Nedílnou součástí WyD jsou „Dny v diecé-
zích“, které se uskuteční v různých španělských diecézích 
od 11. do 15. 8. 2011. Poutníkům doporučujeme přihlášku 
přes DCM, Sekretariát Sekce pro mládež ČBK nebo komu-
nity, hnutí a řády a to od 1. 9. 2010. Odhadovaná celková 
cena: 4900 + 17� €. Podrobnější informace na http://
madrid2011.signaly.cz nebo http://www.madrid11.com. 

Diecézní centrum pro mládež
Diecézní centrum pro mládež otevírá nový animátorský 
kurz 2010-2013. Jedná se o tříletý cyklus formačně-
vzdělávacího programu pro mládež ve věku 16-25 let. Kurz 
obsahuje čtyři víkendová setkání ve školním roce a pětidenní 
soustředění o letních prázdninách v DCŽM Vesmír. Program 
zahrnuje formaci skrze život ve společenství, vzdělávání  
v otázkách víry, v učení církve, v práci s dětmi a mládeží, 
přednášky, diskuse, liturgii, modlitbu, tvůrčí činnost, práci  
i sport. Kurz je především určen těm, kteří se chtějí aktivně 
podílet na životě společenství mládeže nebo dětí a na dal-
ších aktivitách v rámci farností či vikariátu. Zájemci musí 
splňovat tyto podmínky: být věřící, pokřtěný katolík, mít chuť 
dělat něco pro druhé a být z královéhradecké diecéze. První 
setkání bude v listopadu 2010. Přihlášky jsou ke stažení na 
www.diecezehk.cz. Řádně vyplněné (nutnou součástí při-
hlášky je doporučení kněze!) je třeba zaslat na adresu DCM, 
Velké nám. �2, 500 0� Hradec Králové, a to nejpozději do 
20. 9. 2010. Informace na dcm@diecezehk.cz nebo na tel. 
7�7 215 ��6.

plzeň
4. celostátní misijní kongres dětí
„Budete mými svědky až na konec země.“
Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje, 2. 10. 2010
Dobrodružné poznávání světadílů, mše svatá, soutěže, 
misijní koláč, misijní jarmark, výstavy, setkání se zajímavý-
mi hosty, pestrá nabídka materiálů, misijní novinky, psaní 
dopisu Sv. Otci, projekty pro chudé děti a další překvapení.
program:
9.00 předprogram: pestré pásmo modliteb, písní, promítání 
obrázků z misií
10.00 slavnostní mše svatá
12.00 misijní olympiáda: zajímavé putování po všech kon-

České muzeum stříbra Kutná hora – hrádek 
vás zve na výstavy
neznámí světci Kutnohorska
Otevřeno: Hrádek – výstavní síň, 9. 7. – 26. 9. 2010, 
úterý – neděle, červenec – srpen 10.00 – 18.00 hodin, 
září 9.00 – 18.00 hodin
600 let farnosti u sv. Jakuba
Otevřeno: Hrádek – hodovní sál, 9. 7. – 10. 10. 2010, 
úterý – neděle, červenec – srpen 10.00 – 18.00 hodin, 
září 9.00 – 18.00 hodin, říjen 9.00 – 17.00 hodin
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podzimní prázdniny na vesmíru
Přijeď prožít podzimní prázdniny na DCŽM Vesmír! Bude 
čas na zábavu, modlitbu, práci, odpočinek, navazování 
nových přátelství. Začátek 27. 10. Závěr �1. 10. Program 
bude upřesněn: www.vesmir.signaly.cz. S sebou: spacák, 
přezůvky, doporučený příspěvek 200Kč/den. Hlaste se 
předem na DCŽM Vesmír, Deštné v Orl. h., tel.: 494 66� 
140, e-mail: dczm.vesmir@atlas.cz.

Diecézní centrum pro seniory nabízí:
�. – 7. 9. 2010 – mezinárodní setkání účastníků projektu 
„Biografické učení z těžkých dob pro společnou současnost 
a budoucnost“ – Marianum, Janské Lázně
7. – 10. 9. 2010 – duchovní obnovu nejen pro seniory  
s P. Ing. Miloslavem Fialou, OPraem. – Marianum, Janské 
Lázně (další nový termín)
9. 9. 2010 – první setkání společenství seniorů Simeon, 
Hradec Králové – Nové Adalbertinum, farní sál (16.00 
hodin)
�0. 9. 2010 – �. 10. 2010 – manželské setkání seniorů 
– Marianum, Janské Lázně, lektoři: Pavel a Marie Klimešovi
4. – 7. 10. 2010 – duchovní obnovu s Mons. ThLic. Bohu-
milem Kolářem – Marianum, Janské Lázně
18. – 21. 10. 2010 – duchovní obnovu s P. Janem Rybá-
řem SJ pro seniory a animátory seniorů – Marianum, Janské 
Lázně

Kongregace Školských sester de Notre Dame a Biskupství 
královéhradecké – Diecézní centrum pro seniory srdečně 
zvou v sobotu 25. 9. 2010 na
iv. den s řeholnicemi
v klášteře Školských sester de Notre Dame
U Soudu 81�/7, Hradec Králové.
program:
10.00 – mše svatá – hl. celebrant P. ICLic. Karel Moravec 
11.00 – prezentace o životě Školských sester de Notre 
Dame v Kazachstánu
12.00 – modlitba Anděl Páně a oběd
1�.00 – přednáška „Misijní zaměření křesťana podpo-
řené Písmem svatým“, biblický kvíz „v terénu“, klášterní 
tajemství
15.00 – „Klášterní párty“
16.00 – zakončení společnou modlitbou nešpor
Informace a přihlášky do 22. 9. 2010.

Biskupství královéhradecké – Diecézní centrum pro seniory
srdečně zve ve dnech 5. - 6. 11. 2010 v Hradci Králové 
(Nové Adalbertinum)
na v. celostátní setkání animátorů seniorů. 
Program:
předprogram Moses v duchu Taizé (MOdlitba animátorů za 
SEniory a Službu)
bohoslužba s biskupy, hlavní celebrant Mons. Jan Baxant, 
biskup litoměřický

přednášky s odborníky - MUDr. Marie Svatošová, PhDr. Ing. 
Marie Oujezdská, S. M. Miriam Baumruková de ND, P. Ing. 
Miloslav Fiala OPraem., P. František Lízna SJ
benefiční koncert Evy Henychové
beseda s Martinem Stropnickým
závěrečná reflexe s P. ICLic. Karlem Moravcem
doprovodný program

Celostátní setkání animátorů seniorů je akce určená všem 
lidem různých věkových kategorií z celé ČR, kteří se aktiv-
ně podílejí na chodu křesťanských společenstvích seniorů 
(např. na diecézní úrovni, ve farnostech, domovech pro 
seniory apod.) a také těm, kdo se o tuto činnost zajímají  
a chtějí se jí v budoucnu věnovat.              

uzávěrka přihlášek a plateb: 
Do 20. 10. 2010: Pro všechny, kteří si spolu s účastí (stra-
vou) objednávají také ubytování.
Do 27. 10. 2010: Pro ty, kteří přihlašují pouze účast se 
stravou nebo bez stravy.
Podrobný program setkání bude zveřejněn v říjnovém 
čísle IKD.

Kontakt, přihlášky
Biskupství královéhradecké
Diecézní centrum pro seniory
Velké nám. �5, 500 01 Hradec Králové
Telefon:  495 06� 661
Mobil: 7�7 215 �28
E-mail: animatori@diecezehk.cz
Web: www.animatori.cz
Skype: animatori-CR

Hradec králové
oslava svátku sv. Františka z assisi
Setkání bratří a sester sekulárního františkánského řádu 
sv. Františka a všech přátel sv. Františka proběhne v sobo-
tu 2. 10. 2010 v 15.00 hodin v Hradci Králové – Kukle-
nách v kostele sv. Anny.

sbírka na církevní školy v diecézi
Sbírka proběhne v neděli 19. 9. 2010 a z jejího výtěž-
ku budou hrazeny vzdělávací a duchovní programy škol, 
nákup moderních učebních pomůcek, opravy a moderni-
zace školních budov a provoz školního autobusu (Borohrá-
dek). Prosíme o vaši štědrou velkodušnost i o modlitbu, 
aby naše školy v duchu evangelia pomáhaly vytvářet civi-
lizaci pokoje, spravedlnosti a lásky. 
Příspěvky a dary na církevní školství je možné též zaslat 
individuálně na účet 100601010044/5500, variabilní 
symbol 111 nebo složit hotovost přímo na pokladně na 
Biskupství královéhradeckém.
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vyšeL SBORníK O veLKé 
SvětiCi čeSKéHO  
StředOvěKu 

V listopadu minulého roku se v králové-
hradeckém Novém Adalbertinu konala 
mezinárodní konference s názvem Cír-
kev, žena a společnost ve středověku 
- Sv. Anežka Česká a její doba. Shrnu-
tí a plné verze konferenčních přípěvků 
nyní přináší stejnojmenný sborník, kte-
rý vydává Oftis a Diecézní teologický 

institut Biskupství královéhradeckého za podpory FF UHK. 
Podobně jako konference je rozdělen na oddíly zabývající se 
životem a dílem sv. Anežky, obecně postavením ženy v církvi  
a středověké společnosti a pozdějším kultem světice i jeho dal-
ším významem pro české dějiny. Celkem v něm nalezne čtenář 
12 článků, které zprostředkovávají nejnovější výsledky bádání 
o tomto tématu. Nabízenou publikaci lze jen doporučit všem 
studentům, pedagogům a zájemcům o historii a kulturu.  

Sborník si můžete zakoupit třeba v Knihkupectví U katedrály 
na Velkém náměstí nebo v kanceláři Diecézního teologického 
institutu v Novém Adalbertinu. 

Luděk Bárta 

Svět katolických 
literátů pod  
drobnohledem
V době, kdy sotva přečteme noviny a na paperbacky se dívá-
me jako na tlustopisy, musí kniha Martina C. Putny Česká 
katolická literatura 1918-1945 každého potenciálního 
čtenáře vyděsit. Podobné svazky o téměř 1400 stranách 
se dnes nachází maximálně v zaprášených zámeckých 
knihovnách. Když se ale nenecháme zastrašit a do knihy 
se pustíme, zjistíme, že vše je jinak. Díky autorovu čtivé-
mu stylu stránky rychle ubývají, stovka za stovkou, a konec 
přijde nečekaně rychle. Kniha již svým názvem i grafikou 
obálky navazuje na předchozí dílo Česká katolická literatura  
v evropském kontextu 1848-1918, která vyšla v roce 1998. 
V něm se Putna kromě výkladu o jednotlivých osobnostech 
literatury spjatých s katolictvím 19. a počátku 20. století 
pokusil podat kulturněhistorickou definici toho, co si vůbec 
můžeme pod pojmem katolické literatury představit. Tedy 
umělecké nebo propagační sebevyjádření určité části lidské 
společnosti (křesťanů). Je to situace, kdy autorovo přihlášení 
se ke křesťanství znamená jasně vyhraněný postoj ke svě-
tu. Podmínky k vzniku katolické literatury nastávají v Evropě  
a Americe až v období od počátku 19. století, kdy se rozbíhá 
masivní sekularizace. Na úvodní definici navazuje autor oddí-
ly, které přibližují všeobecnou situaci katolické církve v první 
polovině 20. století a následně stav křesťanských pospoli-
tostí v jednotlivých zemích. Neopomene ani analyzovat jeden 
z církevních kamenů úrazu, vztah k Židům. Po necelých 200 
stranách se dostává k stěžejní části textu – výkladu o čes-
kém prostředí. Nejprve opět všeobecným přiblížením situace  
v českých zemích a následně vykreslením jednotlivých postav 
naší katolické literatury, ať prozaiků, básníků či teoretiků  
a kritiků. Pozornost je směřována také k ideologickému zabar-
vení autorů, přes očekávatelnou angažovanost na politické 
pravici, totiž najdeme v některých případech levicové řešení 
nespokojenosti s moderním světem. Samostatnou kapitolou 
je využívání náboženských motivů v poezii mladých „levičá-
ků.“ Putna také částečně nově vsazuje do kontextu katolické 
kultury ruralistický/regionalistický proud v české literatuře. 
Ten sice byl někdy do souvislosti s katolíky dáván, ale často 
jen na základě osobních postojů čelních představitelů rura-
lismu a pak také společného osudu po nástupu komunistů  
k moci. Obsáhlejšího a obecnějšího zamyšlení se dočkal až 
zde. Na závěr svého díla slibuje Martin C. Putna třetí pokra-
čování, které by zahrnulo období od roku 1948 pokud možno 
do současnosti, ale zároveň realisticky dodává, kdo z lidí vidí 
do budoucnosti...? Nezbývá nám tedy než trpělivě čekat. 

Luděk Bárta

AKAdeMiCKé týdny 
PřiLáKALy StOvKy Lidí
V týdnu od �0. července do 6. srpna proběhly v Novém Městě 
nad Metují Akademické týdny. Po roční přestávce se vrátily na 
své tradiční místo na Pavlátově louce i k původnímu termínu 
konání, tedy na přelom letních měsíců. Došlo však k jejich zkrá-
cení ze dvou týdnů na jeden. Program byl zahájen �0. čer-
vence za přítomnosti otce biskupa Josefa Kajneka, zástupce 
Královéhradecké diecéze, doktora Jana Stříbrného, zástupce 
České křesťanské akademie a Petra Hableho, místostarosty 
Nového Města nad Metují. Letos se organizátoři pokusili kro-
mě tradičních přednášek a koncertů zařadit i více večerních 
filmových projekcí. Šlo především o dokumentární filmy Ota-
káro Maria Schmidta známého z jeho pořadů na TV Noe. Zájem 
byl ale hlavně o přednášky, zejména doktorky Jiřiny Prekopo-
vé, doktora Jiřího Grygara, P. Marka Orko Váchy nebo P. Jana 
Linharta. Hodně návštěvníků přitáhla i ekumenická debata, 
kterou moderoval Mgr. Miloslav Vašina, kazatel Českobratrské 
církve evangelické. Tradiční devízou novoměstského setkání je 
příjemná a tvůrčí atmosféra, kterou letos nenarušilo ani mírně 
deštivé počasí. Spokojené reakce účastníků daly pořadatelům 
jasný signál, že se mohou v září bez obav vrhnout do příprav 
dalšího ročníku tohoto ojedinělého podniku.  

Václav Klamta



adopce na dálku®

U nás škola dětem právě začíná, v Indii 
se už školáci pomalu připravují na polo-
letní zkoušky. Kvůli tropickému podnebí 
tam totiž mají žáci volno na jaře a škol-
ní rok zahajují v červnu. Díky projektu 
Adopce na dálku® má v této druhé nejlid-
natější zemi světa šanci získat vzdělání  
i stále více dětí z chudých rodin. „Die-
cézní charita Hradec Králové zprostřed-
kovává „adopci“ přes 10 let a naši dárci 
finančně podporují ve studiu už �,5 tisí-
ce chudých indických dětí z diecézí Bel-
gaum a Bangalore,“ informuje Gabriela 
Sebö, vedoucí projektu.

„Adoptivní rodiče“ otevírají dětem z nej-
chudších indických rodin cestu ke vzdě-
lání a lepšímu životu. „Mladí lidé, kteří 
ukončí školní docházku, mají především 
možnost získat kvalifikovanou a lépe 
finančně ohodnocenou práci. Nemusí žít 
jako nádeníci,“ vysvětluje Gabriela Sebö. 
Zpravidla si hledají práci, která je ven-
kovu nejbližší, tedy v zemědělství. „Ale 
podařilo se jim získat práci i jako úřed-
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ník, pekař, prodavač, automechanik nebo 
řidič. Dívky jsou často zaměstnány jako 
ošetřovatelky, chůvy, švadleny nebo pro-
davačky,“ uvádí další příklady uplatnění 
podporovaných dětí vedoucí projektu.
„Několik studentů dokonce ukončilo 
bakalářské studium a našli si práci v obo-
ru. Mezi dětmi zapojenými do projektu 
byli i chlapci, kteří se rozhodli studovat  
v semináři. Někteří z nich už byli vysvě-
ceni na kněze. Děkuji zvláště dárcům, 
kteří vytrvali v podpoře dětí až do ukon-
čení jejich studia,“ pokračuje Gabriela 
Sebö.

Zajímá mě také, jestli podporované děti 
nemají tendenci po škole odejít za lepším, 
třeba do zahraničí. „Zatím z toho obavy 
nemáme, protože zvláště na indickém 
venkově stále přetrvávají silné rodinné
vazby. Děti odcházejí z domu výji-
mečně, starají se o své rodiče a dal-
ší příbuzné, se kterými žijí ve stejné 
domácnosti,“ ujišťuje Gabriela Sebö.

pokračování na str. 20

šAnCe nA LePší živOt
Den charity 2010

27. září 2010

Den Charity je celostátní akce Chari-
ty ČR u příležitosti svátku sv. Vincen-
ce z Pauly (27. září 2010), který je 
patronem charitních zařízení. V době 
tohoto svátku budou Charity pre-
zentovat své služby široké veřejnosti.  
Více na www.charita.cz.

přehleD aKcí Ke Dni 
charity v Králové-
hraDecKé DiecéZi

Červený Kostelec: Koncert křesťan-
ské folkové skupiny učedníci
11. 9. v 18 h v areálu Domova sv. Jose-
fa v Žirči u Dvora Králové n. Lab. (čp. 1)
Více na www.ochck.cz.

havlíčkův Brod: charitní pouť u sv. 
anny v pohledu
18. 9. od 15:00 h v poutním místě sv. 
Anny u Pohledu (9 km od Havl. Brodu 
směr Ždírec n. Doubravou); Program: mše 
sv. - celebruje mons. Antonín Duda, mož-
nost svátosti smíření, soutěže pro děti, 
ukázky a prodej výrobků klientů Charity, 
besedy ad. Více na www.charitahb.cz.

hradec Králové: sbírka psacích  
a školních potřeb pro děti v malawi
27. 9. – 1. 10. v době návštěvních hodin 
pro veřejnost ve střediscích Oblastní cha-
rity HK
Více na www.charitahk.cz.

polička: Přednáška o humanitární roz-
vojové pomoci Charity ČR „Jak jste 
pomohli na haiti?!“
30. 9. v 18h v Centru B. Martinů, Tylova 
114
Více na www.charitapolicka.cz.

O dalších akcích ke Dni Charity více na 
www.charita.cz a www.hk.caritas.cz.

KULTURA CHARITNí LISTy

Studentky internátní školy v Manchhe při obědě. Výstavbu této školy 
významně podporují také dárci z ČR i SR. Diecéze Belgaum, Indie.
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pokračování ze str. 19
Domky pro chudé
Ve snaze pomoci nejchudším rodinám 
získat důstojné bydlení podporuje Chari-
ta a mnozí dárci také rozvojový projekt 
indických partnerů „Domky pro chudé“. 
Jde o výstavbu nenáročných domků pro 
ty opravdu nejpotřebnější. Náklady na
zakoupení pozemku a stavbu domku 
se pohybují v průměru kolem 100 000 
Kč. „Tyto domy jsou velmi jednoduché. 

Zpravidla mají 2 až � místnosti. Na silnici 
je tam prach a bláto, ale uvnitř domu je 
vždy uklizeno a čisto. Žije zde pospolu  
i několik generací,“ popisuje domky pro 
chudé vedoucí projektu. 

Za 7 let existence projektu bylo díky pod-
poře dárců postaveno již 60 takových 
domků, dalších 5 je letos v plánu ještě 
dokončit a 19ti rodinám bylo zchátralé 
stavení opraveno. „Měli jsme možnost 
několik domků pro chudé navštívit. Jejich 
obyvatelé byli velmi milí a vyjádřili také 
svoji vděčnost za pomoc při stavbě domu. 
Touto cestou bych jejich dík chtěla pře-
dat všem dárcům,“ říká vedoucí projektu 
a pokračuje: „Viděli jsme lidi, kteří žijí ve 
velmi nuzných a nedůstojných podmín-
kách. Stavba obydlí jim tuto bídu zmírní 
a také je povzbudí. Ve své bezmocnosti 
zažívají solidaritu a lidskou lásku.“
 
 

Škola v manchhe
S pomocí dárců se také podařilo posta-
vit internátní školu v Manchhe, kterou 
už čtvrtým rokem navštěvuje přes 50 
dětí. „Budova školy vypadá podobně jako 
naše školy. Jsou zde třídy, učebny, velký 
sál, který slouží i jako tělocvična. Děti 
chodí do školy v uniformě,“ líčí Gabriela 
Sebö. Ještě ale zbývá zastřešit umývár-
ny, vybavit dívčí internát a ten chlapecký 
je ve výstavbě. „Školu navštěvují také 
děti z vesnic vzdálených i přes 100 km, 
kde v okolí žádná škola není. Tyto děti se 
nemohou denně vracet do svých domo-
vů, proto je potřeba internát,“ vysvětluje 
vedoucí projektu.

Zmíněná škola v Manchhe se staví už od 
roku 2004. O tom, že na indickém ven-
kově není vůbec jednoduché vybudovat 
vzdělávací zařízení nebo nový kostel, vědí 
své i v chudé vesnici Mansapur. „Až po 
velmi zdlouhavých byrokratických průta-
zích tu mohl být loni na podzim konečně 
požehnán základní kámen nového kos-
tela sv. Josefa, ke kterému bude ještě 
přistavěno vzdělávací středisko pro děti 
i dospělé,“ říká Gabriela Sebö. Tento pro-
jekt podpořily tisícovky Čechů i Slováků 
ve sbírce Hledáme tisíc Josefů, kterou 
inicioval prezident Diecézní charity HK 
mons. Josef Suchár. Věříme, že se i tento 
záměr podaří dovést do konce a vesniča-
né budou mít brzy potřebný nový kostel  
i vzdělávací středisko.

Jana Karasová
Děkujeme všem dárcům, kteří chudým 

indickým dětem otevírají cestu ke vzdělání.

CHARITNí LISTy CHARITNí LISTy

pomoc páKistánu
Na pomoc obětem povodní v Pákistánu je možné přispět na sbírkové konto Charity ČR:

3933682/0800 u České spořitelny, vs 132
Anebo také zasláním dárcovské SMS ve tvaru: 

Dms pomocpaKistan
na tel. číslo 87 777

(Cena jedné DMS je �0 Kč, z této částky Charita ČR obdrží 27 Kč.) Poskytnuté finanční prostředky 
budou použity zejména na nákup a distribuci základních potřeb (pitná voda, potraviny, hygienické 

potřeby, ubytování a lékařskou péči). Charita ČR uvolnila na pomoc Pákistánu 100 000 Kč ze 
svého krizového fondu, z výtěžku Tříkrálové sbírky.

Více na www.charita.cz.

 pomozte lidem postiženým ničivými záplavami v pákistánu.

DĚKuJeme!

povoDnĚ srpen 2010 Čr
Na pomoc obětem srpnových povodní v ČR 
je možné přispět do veřejné sbírky Charity 

ČR na konto:

5015003434/5500  
u raiffeisenbank, vs 444.

Dárci mohou přispět také zasláním  
dárcovské SMS ve tvaru:

Dms povoDne2010
na číslo 87777

Poskytnuté finanční prostředky budou 
použity na krátkodobou pomoc a pomoc  

s obnovou bydlení pro znevýhodněné sku-
piny obyvatelstva v postižených oblastech. 
Konkrétní pomoc poskytují zejména přísluš-
né místní Charity v postižených oblastech.

více na www.charita.cz.

DĚKuJeme!

Vdova Celine Mendonca s dětmi je jednou z chudých rodin, která může 
důstojně žít v novém domku postaveném v rámci projektu „Domky pro  
chudé“. Je velmi vděčná všem dárcům za pomoc. Hunchinatti, diecéze  
Belgaum, Indie. 
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oblastní charita otevřela v luži mateřské centrum Dar
luŽe: Oblastní charita Pardubice otevřela 10. 7. v Luži Mateřské cent-
rum DaR (Děti a rodiče). Slavnostního zahájení se zúčastnili i prezident 
Diecézní charity HK mons. Josef Suchár a její ředitel RNDr. Jiří Stejskal. 
Nápad založit mateřské centrum v Luži vzešel ze strany pardubické 
Charity i rodin. Charita chce pomoci maminkám na mateřské dovolené 
vytvořit prostor pro společné setkávání a zapojení se do různých akti-
vit. Důvodem pro vznik mateřského centra právě v Luži je také angažo-
vanost zdejších rodin s dětmi při Tříkrálové sbírce. 
Maminky přišly se spoustou nápadů a aktivit a samy se svými dětmi 
upravily a vyzdobily prostory mateřského centra. O prázdninách tu pro-
bíhaly akce pro děti a rodiče, jichž zúčastnily i maminky s dětmi, které 
jsou pacienty Hamzovy léčebny. Dokončuje se také úprava zahrady 
centra. Od září již DaR nabízí pravidelný program i jednorázové akce. 
(Hana Vostrovská, www.charitapardubice.cz)

veřejná sbírka pomůže výstavbě nového stacionáře
leDeČ n. sáZ.: Denní stacionář Petrklíč pro děti a mládež s mentál-
ním a kombinovaným postižením i Sociálně terapeutická dílna v Ledči 
nad Sázavou se dlouhodobě potýkají s nedostačující kapacitou a pře-
tížením. Tento problém má vyřešit výstavba nového objektu stacioná-
ře, kterou je možné od 1. �. 2010 podpořit ve veřejné sbírce. 
V současné době sídlí Petrklíč ve čtvrtině městské budovy mateřské 
školy a Sociálně terapeutická dílna v budově domu s pečovatelskou 
službou. „V roce 2009 se nám podařilo za symbolickou cenu získat 
od města pozemek pro výstavbu vlastního objektu, kde najdou zázemí 
obě zařízení,“ sděluje Mgr. Iveta Vrbová, jejich vedoucí. Obě služby 
provozuje Oblastní charita Havlíčkův Brod.
„Nejprve Oblastní charita Havlíčkův Brod nechala zpracovat projek-
tovou dokumentaci a poté požádala krajský úřad o povolení veřejné 
sbírky. Rozpočet na výstavbu nového stacionáře je 17,5 mil. Kč,“ při-
bližuje Mgr. Vrbová. Oblastní charita hledá také další zdroje financí na 
výstavbu nového stacionáře, zejména z evropských fondů. Na tento 
účel půjde i výtěžek letošní Tříkrálové sbírky. 
veřejnou sbírku na výstavbu nového petrklíče mohou zájemci 
podpořit příspěvkem do označených pokladniček v obcích, odkud 
pocházejí klienti obou zařízení. Dále je možné přispět prostřed-
nictvím složenky ve prospěch účtu 2178746319/0800 u České 
spořitelny, které jsou v kostelech havlíčkobrodského vikariátu, 
na úřadech a dalších veřejných místech. Děkujeme!
Bližší informace: mgr. iveta vrbová, vedoucí stacionáře petr-
klíč a sociálně terapeutické dílny, tel. 569 731 557, 777 736 
067, www.charitahb.cz.
 
Dobrá věc se v Domově sv. Josefa podařila 
ŽireČ u Dvora Králové n. laB.: Milá setkání, příjemné prostře-
dí, vkusná pouťová atmosféra uprostřed prázdnin umocněná letním 
počasím a pestrý program adresovaný nejenom rodinám s dětmi – tak 
by se daly charakterizovat již deváté Svatoanenské zahradní slavnos-
ti, aneb slavnosti bez bariér. Jejich cílem bylo jako již tradičně propojit 
svět zdravých a nemocných a z prostředků takto získaných zpříjemnit 
a usnadnit život klientů žijících v Domově sv. Josefa. Získané prostřed-
ky se použijí na nákup stropního pojezdu, koupacích vaků, přístroje 
lymfovenu, elektrických polohovacích postelí a obložení stěn. 

pokračování na str. 22

aKtuality

Barevné DoteKy
putovní výstava obrazů osob s mentálním 
postižením z dílen Diecézní charity Würzburg-
eisinger (německo) a oblastní charity polička.

1. – 30. 9. tylův dům, polička
vernisáž výstavy 1. 9. 2010 v 16 hod. v sále  
B. martinů, tylův dům polička.
společná díla mentálně postižených osob budou  
v Čr poprvé vystavena v poličce a během 12 měsí-
ců pak na dalších 10 místech Královéhradeckého  
a pardubického kraje.
akce se koná pod záštitou phDr. miloslava macely 
– radního pro sociální oblasti pardubického kraje.
mediálním partnerem akce je Český rozhlas par-
dubice. 
Pořádají: Oblastní charita Polička ve spolupráci s Tylovým 
domem.

eliŠČina sBírKa 2010
Další ročník tradiční sbírky oblastní charity hra-
dec Králové v rámci každoročních slavností krá-
lovny elišky.

4. 9. od 9 do 18 hod.
velké náměstí, hradec Králové
výtěžek sbírky bude věnován na zajištění terapií 
poskytovaných střediskem rané péče sluníčko pro 
děti s postižením do 7 let, na odeslání psacích  
a školních potřeb pro děti do malawi a na pomoc 
postiženým povodněmi v Čr. 
více na www.charitahk.cz.
Děkujeme za vaši pomoc lidem v nouzi.
Pořádá: Oblastní charita Hradec Králové.

KarÚZoŠou 2010
Již sedmý ročník tradiční pěvecké soutěže pro 
handicapované.

14. 9. od 10 hod.
sokolovna ledeč nad sázavou
V porotě zasednou mj. ředitel Diecézní charity HK RNDr. 
Jiří Stejskal, její prezident mons. Josef Suchár, ředitelka 
Oblastní charity Havlíčkův Brod Bc. Anna Blažková a další 
osobnosti.
Bližší informace a přihlášky do soutěže:
mgr. iveta vrbová
petrklíč – denní stacionář pro děti a mládež s men-
tálním a kombinovaným postižením
stínadla 1049, 584 01  ledeč nad sázavou
tel. 569 731 557, 777 736 067
e-mail: stacionar.petrklic@seznam.cz
Pořádá: Petrklíč - denní stacionář pro děti a mládež s men-
tálním a kombinovaným postižením Ledeč nad Sázavou, 
středisko Oblastní charity Havlíčkův Brod.

KalenDář na Září

CHARITNí LISTy CHARITNí LISTy
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pokračování ze str. 21
Nabídka kulturního vyžití byla široká – kostel po poutní mši sv. nabídl 
prostor milovníkům duchovní hudby. Nádvoří zaplnily hlavně děti, kte-
ré potěšil kouzelník a loutkové divadlo. Dále tu vystoupily břišní taneč-
nice a folkové duo Kmen. Na pódiu v parku zazpívala pardubická sku-
pina Marien, jazzová a trempská zpěvačka Jitka Vrbová s kytarovým 
doprovodem Standy Chmelíka. Dále vystoupili královédvorští Vaťáci  
a žonglér Nixs. Připraven byl uprostřed zeleně také dětský koutek, 
rytířské hrátky a jízda na ponících. Prezentovaly se tu chráněné dílny 
z celé ČR a lidová řemesla. Návštěvníci mohli využít Dne otevřených 
dveří a prohlédnout si celé zařízení. O akci byli informováni i posluchači 
v celém regionu díky ČRO Hradec Králové.
Vydařená akce vynesla za poslední roky nejvyšší výtěžek – přes 140 
tis. Kč. Slavnosti by nebylo možné uskutečnit bez laskavé podpory 
sponzorů, Královéhradeckého kraje a Města Dvůr Králové n. L. Nadace 
Divoké husy ještě podpoří výtěžek částkou 60 tis. Kč. Děkujeme. 
(Jitka Holcová, www.domovsvatehojosefa.cz)

sport spojuje 
hraDec Králové: Netradiční turnaj v minikopané, který byl součás-
tí Festivalu sociálních služeb Poznejme se navzájem, proběhl 10. 6. na 
školním hřišti ZŠ a MŠ Josefa Gočára. Uspořádala ho Oblastní charita 
Hradec Králové ve spolupráci s Okresním fotbalovým svazem Hradec 
Králové u příležitosti Evropského roku boje proti chudobě a sociální-
mu vyloučení. Turnaje se zúčastnilo 8 družstev, která byla sestavena  
z řad lidí bez domova, lidí ve výkonu trestu, kněží, zástupců Policie ČR, 
Městské policie, Královéhradeckého kraje, občanského sdružení Salin-
ger a Oblastní charity HK. 
Všichni fotbalisté podali úžasný výkon i v extrémně horkém počasí. 
Slavnostní výkop prvního zápasu provedl zástupce MPSV ČR Mgr. 
Tomáš Strnad. Finále bylo napínavé, o vítězi rozhodly až penalty. Větší 
štěstí měli „Dobří hoši“ z Městské policie HK. Na 2. místě se umís-
tilo družstvo Oblastní charity HK a na třetím družstvo Samostatné-
ho oddělení Pouchov. Turnaj byl zakončen hezkým gestem – darem 
fotbalového míče družstev Městské policie a Samostatného oddělení 
Pouchov Oblastní charitě pro děti z Domova pro matky s dětmi a klien-
ty Domu Matky Terezy, kteří v turnaji obsadili 7. místo. 
Akce je součástí projektu Oblastní charity HK „Chudoba - týká se nás 
všech“. Pořadatel děkuje všem, kteří se na jeho realizaci podíleli a také 
všem účastníkům. (Ing. Aneta Maclová, www.charitahk.cz)
tento projekt je realizován ze státního rozpočtu Čr a spolufi-
nancován evropským společenstvím, v rámci realizace evrop-
ského roku boje proti chudobě a sociálnímu vyloučení v Čr.

výtěžek benefiční kopané putuje na výstavbu školy 
pro chudé indické děti
hK, vysoKá n. laB.: Letošní přátelské utkání fotbalistů FK 
Vysoká nad Labem a hokejistů HC VCES Hradec Králové a.s., kte-
ré proběhlo 10. 6. ve Vysoké, bylo benefiční. Jeho výtěžek v celko-
vé výši 1� �42 Kč putuje na výstavbu školy pro chudé indické děti  
v Manchhe. Tento projekt realizuje Diecézní charita HK v rámci Adopce 
na dálku®. 
„Děkujeme Obci Vysoká nad Labem, jejímu starostovi ing. Jiřímu Horá-
kovi, domácím fotbalistům a hradeckým hokejistům za uspořádání 
této benefiční akce. Peníze pomohou dostavět tolik potřebnou školu 
pro chudé indické děti v Manchhe,“ uvedl mons. Josef Suchár, prezi-
dent Diecézní charity HK.
Benefiční fotbal zahájila výkopem koordinátorka Adopce na dálku®  

CHARITNí LISTy

iii. celostátní konference charity 
Čr v Jihlavě na téma „Kam kráčí 
zdravotní péče v charitě – odbor-
nost, kvalita a celistvost“

termín: 14. – 15. 10. 2010
místo konání: Hotel Gustav Mahler, Křížová 4, Jihlava
odborné přednášky: Peritoneální dialýza v domácí péči, 
Certifikace ISO ve zdravotní péči, Parenterální výživa  
v domácím prostředí, Ergoterapie v domácím prostředí, 
Psychiatrický pacient v domácí péči, Využití konceptu 
bazální stimulace a další.
Konference bude ohodnocena kreditními body dle platné 
vyhlášky.
registrace a přihlášky: do 15. 9. 2010 na: konferen-
ce.jihlava@caritas.cz, www.charitajihlava.cz.
registrační poplatek: 700 Kč (konferenční poplatek, 
občerstvení).
ubytování: individuálně, viz www.hotelgmahler.cz, 
www.grandjihlava.cz ad.
Další informace: www.charitajihlava.cz/konference.

mezinárodní konference charit 
německa, Čr a slovenska

Ve dnech 27. - �0. 6. 2010 v německém Retzbachu  
u Würzburgu proběhla mezinárodní konference pro ředi-
tele Charit z Německa, Slovenska a ČR. Záštitu nad touto 
akcí převzal Prof. Heinrich Pompey z Univerzity Freiburg, 
který je rovněž vedoucím katedry Křesťanské sociální 
práce na CMTF Olomouc, a PhDr. Miloslav Macela, radní 
pro sociální oblast Pardubického kraje. Iniciátorem akce 
byla česká strana a poděkování patří Pardubickému kraji, 
který konferenci významně finančně podpořil. Na konfe-
renci přednášela řada vynikajících osobností. Během spo-
lečně prožitých dnů jsme si uvědomili hodně věcí, které 
máme společné a na kterých můžeme stavět naši další 
vzájemnou spolupráci. (Ing. Zdena Kumstýřová)

vZDĚlávání

v typickém indickém sárí, která o poločase také převza-
la od hokejistů HC VCES HK šek v hodnotě 5 500 Kč. 
Hokejku a dres s podpisy všech hradeckých hokejistů 
vydražil pan Miroslav Horák z Vysoké n. Lab. za celkovou 
částku �900 Kč. Výtěžek dobrovolného vstupného činil 
� 942 Kč. V charitní pokladničce se tedy sešlo celých 1� 
�42 Kč na dostavbu školy v indickém Manchhe. 
Velký dík patří všem pořadatelům, sportovcům a ná-
vštěvníkům akce. Navzdory tropickému vedru odvedli 
hráči obou týmů úžasný výkon, utkání bylo dramatické, 
nakonec přece jen zvítězili domácí fotbalisté 7:5. Po 
zápase ještě proběhla beseda na téma Indie – země 
plná kontrastů s mons. Josefem Suchárem.
(Jana Karasová)



svatovavřinecká pouť na sněžku
10. srpna 2010

přivítání arcibiskupa Dominika Duky, Op, autor: Vojtěch Macek

Mše svatá se tradičně slouží pod polskou boudou,  autor: Luděk Bárta

pozdvihování, autor: Luděk Bárta

kromě tradičního hosta pouti, prezidenta václava klause,  
se jí tentokrát účastnil i jeho polský protějšek, bronisław 
komorowski, autor: Luděk Bárta

společné závěrečné požehnání, autor: Luděk Bárta

sestup pod poštovnou, autor: Luděk Bárta



Webové stránky královéhradecké diecéze nabízí:
• aKtuální Zprávy o DĚní v naŠí DiecéZi 

• roZŠířené Fotogalerie • více poZváneK na aKce 
naleznete je na adrese: http://www.diecezehk.cz


